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سرمقاله

 ابزار برخورد با بخش 
غیرمولد فراهم نیست

اقتصاد به دو بخش مولد و 
غیرمولد تقسیم می گردد. 
حجم عمــده نقدینگی در 
میدان بخش غیرمولد و در 
دست افراد غیرمولد است. این افراد به طورکل دلال 
و سوداگرند که همواره باجان و مال مردم بازی می 
کنند. متاسفانه در شرایط کنونی بانک ها بخش 
قابل توجهی از نقدینگی را در اختیار غیرمولدها 
قرار داده اند. ضرورت دارد که تا حد ممکن بخش 

غیرمولد را مسدود ...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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تلاش برای افزایش سهم 
اقتصاد دانش بنیان از 

تولید ناخالص ملی

وزارت اقتصاد گزارش داد:

ثبت کمترین  نرخ  رشد  نقدینگی
صفحه2

صفحه3

ایران  صادرکننده  لوازم  خانگی  شد
عزم   دولت   در   رفع   موانع   تولید

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور از آغاز اجرای برنامه اســتانی اقتصاد دانش 
بنیان از اواخر تیرماه خبــر داد و گفت: در این طرح 
برنامه های جدی و متمرکز برای توســعه اقتصاد 
دانش بنیان بخشــی و شــهری پیش بینی شده 
است. روح الله دهقانی فیروزآبادی که به استان یزد 
سفر کرده اســت در آیین آغاز به کار مرکز نوآوری 
بافقی نو افزود: اجرای این طرح در مرحله نخســت 
در پنج استان آغاز می شود و در قالب این برنامه هر 
استان تکالیف و برنامه های خود را در توسعه اقتصاد 
دانش بنیان طی یک بازه زمانی مشخص اجرا می کند. 
در این برنامه میزان توسعه شرکت ها، اشتغال ایجاد 
شده، ســهم اقتصاد دانش بنیان هر استان از تولید 
ناخالص ملی و میزان سرمایه گذاری ها در این حوزه 
مشخص است. وی با بیان این که توسعه شهرمحور 
اقتصاد باید یکی از محورهای صنایع بزرگ باشــد، 
ادامه داد: امروز در شــهرهای کوچک و شهرستان 
ها به ویژه مناطق کمتر برخوردار، فرهنگ نوآوری 
و کارآفرینی در حال توسعه است و مجموعه های 
بزرگ و توانمند مانند شرکت سنگ آهن مرکزی 
ایران، ظرفیت خود را به مسیر نوآوری و جریان های 
جدید هدایت کرده اند تا در شهر و استان، آبادانی، 
اشتغال و ارزش ایجاد کنند. معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور به برنامه برش 
استانی توسعه اقتصاد دانش بنیان در معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری اشاره 
کرد و گفت: محور و نقطه کانونی تمام برنامه های 
معاونت علمی، در توسعه اقتصاد دانش بنیان خلاصه 
می شود و مهم ترین این امر، توجه به برش استانی، 
شهرســتانی و شــهری این اقتصاد است. دهقانی 
فیروزآبادی یادآور شد: انواع حمایت ها و معافیت های 

ذیل قانون باید به شهرهای...

اجتماعی

مدیرعامل سازمان آتش نشانی تهران گفت: با کمبود 
۲ هزار و ۵۰۰ نیروی آتش نشان مواجه هستیم اما در 
ظرف ۴ تا ۶ دقیقه خدمات به شهروندان ارائه می شود.

قدرت الله محمدی، در آئین افتتاح ۲ ایســتگاه آتش 
نشانی با بیان اینکه امسال یکصدمین سالگرد تأسیس 
آتش نشانی تهران است، افزود: حوادث و حریق های 
سنگینی طی یکی دو ماه گذشــته در تهران رخ داد و 
اقدامات همکاران بنده مانع از گسترده تر شدن آتش 
شد. وی ادامه داد: برای خدمت رسانی بهتر در تهران 
مجبور هستیم مناطق حادثه خیز را شناسایی کرده 
و در آن محل ها ایســتگاه آتش نشانی تأسیس شود. 
محمدی درباره تعداد نیروهای سازمان آتش نشانی 
تهران گفت: با کمبود ۲ هزار و ۵۰۰ نیروی آتش نشان 
مواجه هســتیم اما در ظرف ۴ تا ۶ دقیقه خدمات به 
شهروندان ارائه می شود و ای کاش تمام امور مردم به 
این صورت و با یک بار تماس ارائه می شد. مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی تهران اظهار کرد: مرکز آموزشی که 
امروز افتتاح می شود منجر به به روز نگهداشتن نیروهای 
آتش نشان می شود و آماده کمک رسانی تخصصی به 

تمام شهرهای کشور هستیم و امسال برای اولین بار 
رشته مهندسی حریق در دانشگاه سازمان آتش نشانی 
آموزش داده می شود. وی گفت: برج ۲۰ طبقه شبیه 
ساز که نمونه ای در خاورمیانه ندارد در مرکز آموزش 
آتش نشانی ایجاد شده است تا با توجه به بلندمرتبه 
سازی در تهران نیروهای آتش نشان بتوانند در حوادث 
واقعی عملیات کنند.محمدی با بیان اینکه در ســال 
گذشته ۶۵ هزار عملیات انجام شــد گفت: ۲۸ هزار 
مورد آن حریق بوده و مابقی نیز خدمت هایی همچون 
کمک به محبوسان در آسانسور بوده است. مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی تهران گفت: سال گذشته ۲۴ هزار 
نفر در انواع مختلف مأموریت ها توسط نیروهای سازمان 
آتش نشانی نجات یافتند. وی با اشاره به آموزش های 
شهروندی گفت: با توجه به بافت فرسوده و کارگاه های 
متعدد که وجود دارد باید شهروندان نیز آموزش های 
لازم را ببینند اما در ساختمان هایی که آتش گرفتند 
مشاهده شد هرکدام ۸ مرتبه اخطار گرفته بودند و بازهم 
اخطارهای لازم را می دهیم و اقدامــات لازم را انجام 

می دهیم تا از خسارت ها جلوگیری کنیم.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره حواشی مربوط به لغو 
برخی کنسرت ها گفت: یک جریان سیاسی در کشور به  
دنبال بزرگ نمایی برخی مشکلات که گاهی طبیعی و در 
اجراها پیش می آید، هست تا اقشار مختلف مردم را در 
این موضوع مقابل هم قرار دهد. چند روز پیش کنسرت 
رضا بهرام که  قرار بود دوشنبه ۲۲ خرداد 1۴۰۲ در تالار 
وزارت کشور طی دو سانس روی صحنه برود لغو شد؛ این 
خواننده به همراه گروهش، یک شب قبل تر )یکشنبه ۲1 

خرداد( در همین تالار روی صحنه رفته بود.
کنسرت حمید هیراد و مصطفی راغب هم که قرار بود 
چهارشنبه ۲۴ خرداد 1۴۰۲ در تالار وزارت کشور برگزار 
شود به سرنوشت مشابهی دچار شد؛ در ابتدا دلیلی برای 
لغو این کنسرت مطرح نشده بود و فضایی ایجاد شد تا 
رسانه های غربی فضا را برای ایجاد شایعات مطلوب ببیند. 
سالاری معاون هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
گفت وگو با رسانه ها در باب خبرهای منتشر شده درباره 
تعطیلی سریالی کنسرت های موسیقی در کشور گفت: 
»این شیطنت است و چنین اخباری صحت ندارد،کدام 
جریان ســریالی؟ وزارت کشــور اعلام کرده که سالن 
این نهاد نقص فنی دارد، سایر سالن ها فعال هستند و 
کنسرت های موسیقی در آنها برگزار می شود؛ موج هایی 

در فضای مجازی ایجاد می شوند که حقیقت ندارند.«
نگاهی به آمار فعالیت های هنرمندان موسیقی کشور 
روشن می کند که ۲۷۰ خواننده و گروه موسیقی در بهار 
1۴۰۲ اجرای کنسرت داشته اند، رقمی مطلوب که نشان 

از پویایی از میدان فرهنگی کشور دارد. در همین رابطه 
محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در مصاحبه ای گفته است: »دوره اخیر به اذعان دوستان 
و تهیه کنندگان بخش موسیقی، پررونق ترین دوره بوده 
است به طوری که در اتفاقات چند ماه اخیر علی رغم اینکه 
دشمن تلاش می کرد اصحاب فرهنگ و هنر را متقاعد 
کند اجرا نداشته باشند و فعالیت های فرهنگی و هنری 
تعطیل شود، اما اهالی هنر و به خصوص اهالی موسیقی 
خوش درخشــیدند، تلاش کردند و زحمــات زیادی 
کشیدند.« وی ادامه داد: »سال گذشته بهترین جشنواره 
موسیقی فجر در کشــور برگزار شد و اکنون نیز اجراها 
کم نظیر و بدون حاشیه و به دور از مطامعی که دشمنان 

دنبالش هستند در حال برگزاری است.«
اسماعیلی در رابطه با دلیل حواشی به وجود آمده اذعان 
کرد: »بنده احساس می کنم یک جریان سیاسی در کشور 
به دنبال بزرگ نمایی برخی مشکلات که گاهی طبیعی و 
در اجراها پیش می آید، هست تا اقشار مختلف مردم را در 

این موضوع مقابل هم قرار دهند.«
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: »بنده به راحتی 
این نگاه جریان سیاسی را می بینم، به طوری که برخی 
افراد بدسابقه سیاسی که در کشور فعال بوده و الآن هم 
تعدادی از آنان خارج از کشور هستند، دنبال تحریک 
افکار عمومی و ایجاد دوقطبی سازی اند تا فضای رسانه ای 
کشور سنگین شود و آرامش فضای فرهنگ و هنر را از 

بین ببرند.«

بررسی آمارهای رســمی از فروش پایان هفته 
فیلم هــای روی پرده نشــان می دهد همچنان 
فسیل صدرنشین است و این دوروز ۴۵ درصد از 
کل فروش گیشه ها را در اختیار داشت. بررسی 
آمار رســمی فروش ســینماهای کشــور برای 
فیلم های اکران تابستانی نشان می دهد دو روز 
پایانی هفته گذشــته ۸9۸3۴ نفر برای دیدن 
فیلم مورد علاقه خود بلیت تهیه کردند که نسبت 

به هفته قبل تر ۵۷۷۲ نفر آمار رشد کرده است.
براساس همین آمار مبلغ کل فروش پنج شنبه و 
جمعه یعنی ۲۵ و ۲۶ خردادگذشته ۴۶ میلیارد و 
۷۰۶ میلیون و ۶3۰ هزار ریال برای ۲۴۶۶ سانس 
سینماها ثبت شده است که در مقایسه با همین 
روزها در هفته قبل تر ۲ میلیارد و ۵۲۲ میلیون و 

9۸۵ هزاری ریال رشد نشان داده است. 
این درحالی اســت که بررسی عملکرد تک تک 
فیلم های تازه وارد یا همان اکران تابســتانی ها 
نشــان می دهد که شــهرهرت در دو روز پایان 
هفته با فروش ۲1939 بلیت برای ۵۲۷ سانس 
و درآمدی معادل 11 میلیــارد و ۶۸۵ میلیون و 
۷1۰ هزار ریال صدر نشــین و به دنبال آن کت 
چرمی توانست با ۶۸۸۸ بلیت برای ۵۲۷ سانس 

و درآمدی 3 میلیارد و 9۴9 میلیون و ۷۰۰ هزار 
ریالی جایگاه دوم این گــروه فیلم ها را به خود 

اختصاص دهد.
از سوی دیگر مصلحت تنها فیلم جنجالی فهرست 
اکران تابســتانی 1۴۰۲ در همین دوره توانست 
۵3۴9 بلیت برای ۲۵1 سانس با درآمدی معادل 
۲ میلیــارد و ۶1۸ میلیون و ۴۲۵ هــزار ریالی 
جایگاه سوم و به دنبال آن عروسی مردم با فروش 
۴19۲ بلیت برای ۲۰۵ سانس درآمدی ۲ میلیارد 
و 1۶۴ میلیون و ۵۰ هزار ریالی داشت تا در میان 
تازه  واردها رتبه چهارم فروش دو روز پایانی هفته 

گذشته را در اختیار گیرد.
اما در رتبــه پنجم فیلم نگهبان شــب با فروش 
1۴3۲ بلیت برای 9۸ سانس و درآمدی معادل 
۷۷3 میلیــون و 3۷۰ هزار ریالی قــرار دارد که 
برخی منتقــدان براین باورند کــه تغییر ذائقه 
مخاطبان باعث شده تا این فیلم کیفی در مقابل 
سایر رقبای خود بخصوص دو فیلم شهر هرت و 
فسیل عملکردی ضعیف داشته باشد و در پی آن 
فیلم تصور با فروش 9۰۰ بلیت برای ۶۷ سانس 
درآمدی ۵1۴ میلیون ۸۰۰ هزار ریال داشت تا 

رتبه ششم را در اختیار گیرد.

وزیر خارجه ایران گفت: خرســندیم که با اســتقرار 
گروه های دیپلماتیک ایران در عربستان امسال اتباع 
و حجاج کشــورمان حجی شایســته و مناسب را در 

عربستان پشت سر می گذارند.
به گزارش ایسنا، حسین امیر عبداللهیان وزیر خارجه 
ایران در نشست مشترک با فیصل بن فرحان وزیر امور 
خارجه عربســتان در محل وزارت خارجه کشورمان 
گفت: صد روز از توافق تهران و ریاض  و شروع مجدد 
روابط دیپلماتیک می گذرد. در این مدت توانستیم در 
پایتخت های دو کشور و در سرکنسولگری ها در مشهد و 
مدینه مقدمات بازگشایی نمایندگی ها و دفاتر سیاسی 
و کنســولی خود را انجام دهیم.در این مدت سفرای 
دو کشور معرفی و مراحل اداری برای استقرار آنها در 

پایتخت ها در حال انجام است.
وی گفت: از مساعدت های دولت عربستان سعودی 
برای افتتاح سفارت و سرکنسولگری و دفتر نمایندگی 
ایران در سازمان همکاری اســلامی در ریاض و جده 
تشــکر می کنم. ما نیز تســهیلات لازم را برای کادر 
دیپلماتیک عربستان در تهران و مشهد فراهم کرده ایم. 
امیرعبداللهیان گفت: خرسندیم که با استقرار گروه 
های دیپلماتیک ایران در عربستان امسال اتباع و حجاج 
کشورمان حجی شایسته و مناسب را در عربستان پشت 
سر می گذارند.وی افزود: از حمایت و هماهنگی های 
همتای خود در عربستان تشکر می کنم و متقابل ما 
نیز تسهیلات سفر اتباع عربستانی به مقاصد زیارتی و 

گردشگری ایران را فراهم کردیم.
وزیر خارجه کشورمان با اشاره به مذاکرات روز شنبه 
خود با بن فرحان در در ادامه دیدارهای قبلی در پکن 
و کیپ تاون اظهار کرد: امروز فرصتی داشتیم تا ابعاد 
مختلف همکاری ها در زمینه تشــکیل کمیســیون 
مشترک اقتصادی و کمیته های سیاسی، مرزی و مبارزه 
با قاچاق مواد مخدر و ســایر بخش ها از جمله محیط 
زیست که در مورد آن اتفاق نظر داریم را بعد از تایید 
مذاکرات و توافق های دو وزیر توسط مقامات عالی دو 

کشور برای اجرای توافق ها اقدام می کنیم.
امیرعبداللهیان خاطرنشان کرد: دیدار امروز همچنین 
بر ضرورت همکاری های پایدار اقتصادی و تجاری و 
سرمایه گذاری مشترک به ویژه تحرک بیشتر در بخش 
خصوصی دو کشور متمرکز بود. ما درباره همکاری ها 
در حوزه حمل  و نقل، گردشــگری، فناوری و ســایر 

زمینه های مورد علاقه طرفین اتفاق نظر داریم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: امنیت منطقه ای 
و امنیت تک تک کشورها امری اساسی و حیاتی برای 
همه و ضرورت انکارناپذیر برای دستیابی به آینده امن تر 
و شکوفاتر و توسعه  یافته تر در منطقه مشترک ماست. 
ایران هرگز امینت را مترادف با نظامی گری  نمی داند؛ 
بلکه امنیــت را مفهومی فراگیــر و دربرگیرنده ابعاد 
فرهنگی، سیاسی، اجتماعی تجاری و اقتصادی بین 

کشورهای منطقه می داند.
وی گفت ما درخصــوص حمایت از مــردم مظلوم 

فلسطین رایزنی داشتیم و اتفاق نظر داشتیم که حل 
مساله فلسطین موضوعی اساسی است و دارای اولویت 
در جهان اسلام و در نگاه مشترک تهران و ریاض است. 
همچنین نگرانی خود را از تداوم جنگ در ســودان 
اعلام کردیم و درباره برخــی موضوعات مورد علاقه 
منطقه ای و بین المللی گفت وگو کردیم. علاوه بر این 
اتفاق نظر داریم در سازمان های بین المللی و منطقه ای 

همکاری های را موثرتری را سازمان دهی کنیم.
هم چنین وزیر امور خارجه عربســتان گفت: بزودی 
سفارت ما در تهران بازگشایی می شود.فیصل بن فرحان 
وزیر امور خارجه عربستان در  نشست خبری مشترک 
با حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه ایران با ابراز 
خرسندی از سفر به تهران گفت: امروز گفت وگوهای 
شفافی با وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران داشتم 
و اقدامات دیپلماتیک دو کشور در حال گسترش است.
وی با بیان این که »چند روز پیش سفارت جمهوری 
اسلامی ایران در ریاض و کنسولگری ایران در جده و 
دفتر دائم نمایندگی ایران در سازمان همکاری اسلامی 
در عربستان بازگشایی شد«، گفت: ان شاالله به زودی 
سفارت عربســتان در تهران نیز بازگشایی می شود و 
در همین جا از دولت و وزارت امور خارجه ایران بخاطر 

همکاری در این زمینه تشکر می کنم.
وی هم چنین با بیان این که »دو کشور ایران و عربستان 
دو کشور مهم در منطقه هستند«، گفت: روابط ایران 
و عربستان بر اساس اصولی است که از جمله آن عدم 
دخالت در امور داخلی دو کشور، احترام متقابل و متعهد 

بودن به منشور سازمان ملل متحد است.
وزیر امور خارجه عربستان با ابراز امیدواری از این که 
»افق همکاری های دو کشــور در زمینه های مختلف 
گسترش پیدا کند«، ادامه داد: امیدواریم بازگشت روابط 
دو کشور ایران و عربستان به حالت طبیعی خود به نحو 
مثبت در منطقه، جهان اسلام و عرصه بین الملل منتقل 
شود. فیصل بن فرحان وزیر خارجه عربستان همچنین 
با اشاره به زمینه های همکاری دو کشور در ارتباط با 
همکاری های اقتصادی و فرهنگی و با ابراز امیدواری 
به این که »روابط دو کشور در کنار روابط سیاسی در 
حوزه های اقتصادی، فرهنگی نیز گسترش پیدا کند« 
ادامه داد: جا دارد در اینجا به اهمیت همکاری های دو 
کشور در زمینه منطقه ای به ویژه حوزه دریانوردی و 
تلاش دو کشور برای عدم انتشــار سلاح های کشتار 

جمعی اشاره شود.
وزیر خارجه عربستان با بیان این که »در جریان سفر 
به تهران با ابراهیم رئیســی رئیس جمهور ایران نیز 
دیدار و رایزنی می کند«، گفت: در این دیدار سلام های 
گرم خادمین حرمین شریفین ملک سلمان و محمد 
بن سلمان را خدمت ایشــان )رئیس جمهور ایران( 
ابلاغ می کنم. هر دوی این بزرگواران مایل هســتند 
که ســفر رئیس جمهور ایران به عربســتان هر چه 
 زودتر انجام شــود و ایشــان به دعوت صورت گرفته 

به زودی پاسخ دهند.

مدیر کل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
از برگزاری 3۰۰ جشن ویژه هفته ازدواج خبر داد و 
گفت: آیین نامه ای جهت رفع مشکل تامین ضامن 
برای وام ازدواج در حال تدوین است.حجت الاسلام 
متقی فر گفت: پیش بینی می کنیم امســال 3۰۰ 
جشن به همت سمن ها برگزار می شود. ازدواج آسان، 
به هنگام و آسان اهمیت دارد. در کرونا به دلیل حذف 

تشریفات دست و پاگیر افزایش یافت.
وی با اشاره به اینکه پیگیر مصوبات مربوط به تسهیلات 
ازدواج هستیم، گفت: نقش آفرینی گروه های مردمی 
در ازدواج آســان، گرفتن جهیزیه، آموزش پیش و 
حین ازدواج بسیار حائز اهمیت است.مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی و توســعه اجتماعی جوانان با اشاره به 
نقش آفرینی مراکز مشاوره ازدواج گفت: در این هفته 

فرهنگ سازی مشاور پیش از ازدواج خواهیم داشت.
وی خاطر نشان کرد: ۲۵۰۰ زوج در جشن های شرکت 
خواهند کرد و خدمات مختلفی دریافت خواهند کرد. 
همچنین با هم افزایی دستگاه های مختلف خدمات 
ارائه و برگزاری جشــن های صورت می گیرد.حجت 
الاسلام متقی فر ادامه داد: دریافت وام ازدواج مشکل 
اســت به ویژه در مبحث ضامن و ما مطالبه گری و 
پیگیری داریم. از پارسال تا امسال رشد پرداخت وام 
ازدواج بود ولی تأمین ضامن مشــکل اصلی جوانان 
است که با همکاری بانک مرکزی طرح هایی در دستور 

کار است و آئین نامه هایی در حال تدوین است.
مدیــر کل دفتر برنامــه ریزی و توســعه اجتماعی 
جوانان گفت: طبق پژوهش ایســپا و تحقیق مرکز 
پژوهش وزارت ورزش و جوانان، ۶۰ درصد کســانی 
که از آنها سوال شــده چرا ازدواج نمی کنید، معتقد 

نبودند مشکل اقتصادی مشکل اول است بلکه مسأله 
فرهنگی بــوده هرچند قطعاً اشــتغال و اقتصاد هم 
حائز اهمیت است. همچنین طبق اطلس ازدواج در 
 استان های بهره مند میزان ازدواج بالاتر از استان های 

محروم است.
وی خاطر نشــان کرد: همچنین بر اساس پژوهش 
مرکز پژوهش های مجلس یکی از سه عامل مهم برای 
ازدواج نکردن جوانان، نداشتن گزینه مناسب است. 
این یک دغدغه است و طبیعتاً باید به دور از حواشی و 

آسیب هایی که دچارش شوند اتفاق افتد.
وی در مورد قرار دادن امکاناتی مانند سالن برگزاری 
جشن خاطر نشان کرد: دســتگاه های دولتی طبق 
برنامه های تصویب شده باید ۲۰ درصد امکاناتشان را 
برای ازدواج جوانان باید اختصاص دهند و کمیته های 
ســامان ازدواج نیز جهت تســهیل ازدواج جوانان 
اختصاص داده شــده اســت و امیدواریم این اقدام 

توسعه یابد.
مدیر کل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
بیان داشــت: در حال حاضر ۵۲۵ مرکز مشاوره در 
سراسر کشــور دارای مجوز از وزارت ورزش است که 
بیش از ۲۵۰۰ مشاور در این مراکز فعالیت می کنند. 
به طور میانگین تمام مراکز استان ها ۵ مرکز مشاوره 
دارند. در تأســیس مراکز مشاوره در شهرستان های 
محروم در سال 1۴۰1 رشد خوبی داشتیم. در سال 
1۴۰1 برای اولین بار در 1۵ سال گذشته در یک سال 
1۸۵ مجوز مرکز مشــاوره صادر شد که در 1۵ سال 
گذشته بی سابقه بوده است. سال 1۴۰1 رشد خوبی 
را در این راستا شاهد بودیم و الان از طریق درگاه ملی 

مجوزها این مجوز در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.

تسهیلات برای کادر دیپلماتیک عربستان در تهران و مشهد کمبود 2۵۰۰ نیرو در سازمان آتش نشانی

فعالیت ۵۵ مرکز انتخاب همسر در کشور

سياسیفرهنگی 

روایت لغو کنسرت ها از حاشیه تا متن

4۵ درصد از کل فروش پایانه هفته در اختیار فسیل



اقتصاد2
ایران

کاهش قیمت مسکن با راه اندازی 
سامانه "کشف قیمت منصفانه”

سرپرست دفتر اقتصاد مسکن با اشاره به برنامه 
وزارت راه و شهرســازی برای "کشف قیمت 
منصفانه" گفت: با ایــن کار از قیمت گذاری 
کاذب در بازار مســکن جلوگیری می شــود. 
ابوالفضل نــوروزی در گفت وگو بــا خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تسنیم با اشاره به تکلیف 
قانونی وزارت راه و شهرسازی برای ساماندهی 
بازار اجاره مسکن، یادآور شد:  تقویت ابزارهای 
نظارتی و سیاستگذاری وزارت راه و شهرسازی 
توسط سامانه ملی املاک و اســکان یکی از 

اقدامات در این بخش است.
وی ادامه داد: دســتگاه ها موظفند اطلاعات 
مورد نیاز را در اختیار این ســامانه قرار دهند 
و برای دســتگاه هایی که همــکاری نکنند 
جرم انگاری شده اســت. سامانه ملی املاک و 
اســکان باید بتواند به صورت کاملًا هوشمند 
در حوزه سیاســتگذاری و مقابلــه با دلالی و 
ســوداگری بیش از پیش اثرگذار باشد. وی با 
اشاره به ساماندهی بازار اجاره مسکن، افزود: 
مجلس در طرح ســاماندهی به شواری عالی 
مســکن مجوز داد تا با ابزارهــای نظارتی در 
بخش اجاره  مسکن افزایش سقف نرخ تعیین 
کند. قبل از این در برخی سال ها افزایش سقف 
اجاره مطرح می شد اما به دلیل نبود ابزار قانونی 

و نظارت،  بعضا عده ای آنرا رعایت نمی کردند.
وی تاکید کرد:  در برنامه ساماندهی بازار اجاره، 
تلاش شــده ضمانت های اجرایی لازم برای 
رعایت این موضوع توسط موجران، مستأجران 
و بنگاه های املاک دیده شــود. این مســئله 
کمک می کند در شــرایطی که بازار مسکن 
دچار التهاب است به اجاره نشین ها کمک کند.
سرپرســت دفتر اقتصاد مســکن با اشاره به 
برنامه "کشف قیمت منصفانه" ، گفت: وزارت 
راه و شهرسازی و وزارت کشور موظف شده اند 
سامانه ای را ایجاد کنند تا با توجه به اطلاعات 
معاملات در یک منطقــه و ویژگی هایی که 
املاک منطقه دارد، به صــورت کلی املاک 

قیمت گذاری و به عموم مردم برسد.
نوروزی خروجی این برنامه را حذف قیمت سازی 
کاذب توســط دلالان و محتکــران اعلام کرد 
و افزود: به ایــن ترتیب کف و ســقف قیمت 
املاک در مناطق مختلف مشــخص می شود 
و از قیمت ســازی کاذب جلوگیــری می کند. 
سرپرست دفتر اقتصاد مسکن در پاسخ به این 
پرسش که قیمت ها از کجا استخراج می شود، 
اضافه کــرد:  این قیمت ها از ســامانه املاک و 

مستغلات استخراج خواهد شد.

»صندوق پوشش ریسک« به 
بازار سرمایه می آید

مدیرعامل بورس تهران گفت: مذاکراتی را با 
یکی از نهادهای مالــی انجام دادیم تا بتوانیم 
»صندوق پوشــش ریســک«، صندوقی که 
تاکنون در بازار ســرمایه اســتفاده نشده را 
راه اندازی کنیم. »محمود گودرزی« در رابطه 
با مزایای اوراق آتی ســهام اظهار کرد: عمق 
بخشــی بر ابزارها و فضای کلان بازار سرمایه 
یکی از رســالت های بورس تهران است، طی 
یکسال و نیم اخیر با همکاری و حمایت های 
سازمان بورس، شرکت سپرده گذاری مرکزی 
و مدیریت فناوری بورس سرانجام توانستیم از 

آتی اوراق بهادار استفاده کنیم.
وی بیان کرد: در حال حاضر بورس تهران از ابزار 
"اوراق آتی سهام" برای شروع کار روی سه نماد 
شستا، پالایشگاه تهران و اوراق گام بانک صادرات 
اســتفاده کرده است و تا پایان ســال ۳۰ نماد 
بزرگ بورس تهران که ۸۰ درصد از ارزش بازار را 
تشکیل می دهند متناسب با زمان سررسیدها از 
این اوراق استفاده خواهند کرد. گودرزی گفت: 
مذاکراتی را با یکی از نهادهای مالی انجام دادیم 
تا بتوانیم »صندوق پوشش ریسک«، صندوقی 
که تاکنون در بازار سرمایه اســتفاده نشده را 
راه اندازی کنیم. همچنین رئیس سازمان بورس 
نیز موافقت خود را برای اعطــای مجوز برای 

صندوق مذکور اعلام کرده است.
مدیرعامل بورس تهــران تصریح کرد: با اخذ 
مجوز، بورس تهران اولین صندوق پوشــش 

ریسک را وارد بازار سرمایه خواهد کرد.
وی گفت: با افزوده شــدن این ابزارها ســبد 
پیچیــده و تخصصی بورس تهــران تکمیل 
خواهد شــد، ســایر ارکان ها همانند بورس 
انرژی و فرابــورس نیز می تواننــد به منظور 
 دو طرفه ســازی و ثبــات بــازار از آن هــا 

استفاده کنند.

اخبار

دولت ســیزدهم در کنار 
ثبات بخشــی به بازارها، از 
عوامل بنیادین اثرگذار بر 
تورم نیز غافل نشده و یکی 
از مصادیق تلاش برای مهار 
عوامل بنیادین تورم، کنترل رشد نقدینگی است؛ 
به طوری که در ۲ ماه نخســت امســال، کمترین 
میزان رشــد نقدینگی در پنج ســال اخیر به ثبت 

رسیده است.
به گزارش وزارت امور اقتصــادی و داریی، تورم در 
کشــور ما نیم قرن اســت که به عنوان یک مساله 
مطرح بوده اســت. در دهه ۷۰ تورم ۲۵ درصدی و 
در دهه ۸۰ به طور متوسط تورم ۱۵ درصدی وجود 
داشت؛ در دهه ۹۰ نیز متوسط تورم افزایشی بود و 
در پنج سال اخیر اقتصاد ایران دست به گریبان تورم 

متوسط ۴۰ درصدی بوده است.
رفــع ناترازی های موجــود در بخش های مختلف 
اقتصادی که سال ها موجب بروز تورم در کشور شده 
بود در دولت سیزدهم از طریق برنامه اصلاح ساختار 
بودجه، اصلاح نظام بانکی، اصــلاح صندوق های 
بازنشســتگی و اصلاح قیمت گذاری دستوری بر 
تولیدات بنگاه ها دنبال می شــود. به طور کلی، در 

رابطه با کانال های ایجاد کننده تــورم در اقتصاد 
ایران می توان به دو دسته کلی »عوامل بنیادین« 
و »عوامل کوتاه مدت« اشاره کرد. عوامل بنیادین 
شــامل عواملی اســت که نرخ تــورم بلندمدت را 
شکل داده و زمینه تورم های بالاتر در صورت بروز 
شوک های اقتصادی را فراهم می کند. از جمله این 

عوامل می توان به عدم تناسب رشد بالای نقدینگی 
)نشات گرفته از ناترازی های اقتصاد مانند ناترازی 
در بودجه دولت، ناترازی در نظام بانکی، ناترازی در 

بنگاه های اقتصادی و غیره( اشاره کرد.
در واقع دولت ســیزدهم در کنار ثبات بخشــی به 
بازارها، از عوامل بنیادین اثرگذار بر تورم نیز غافل 

نشــده و یکی از مصادیق تلاش برای مهار عوامل 
بنیادین تورم، مهار رشد نقدینگی است.

در خصوص نرخ رشــد نقدینگی، هدفگذاری دولت و 
بانک مرکزی این بوده که رشد نقدینگی در سال جاری 
به محدوده ۲۵ درصد کاهش یابد که عملکرد دو ماهه 
نخست امسال نشــان می دهد که این هدف به تحقق 
نزدیک اســت. بر اســاس گزارش بانک مرکزی، رشد 
نقدینگی در دو ماهه ابتدایی امســال ۲.۱ درصد بوده 
که نسبت به مدت مشابه ســال گذشته ۲ دهم درصد 
کاهش داشته است. رشــد نقدینگی در دو ماه نخست 
سال های ۹۸ تا ۱۴۰۱ به ترتیب در اردیبهشت ۹۸ به 
اسفند ۹۷؛ ۳.۱ درصد، در اردیبهشــت ۹۹ به اسفند 
۹۸؛ پنج درصد، در اردیبهشــت ۱۴۰۰ به اسفند ۹۹؛ 
۳.۶ درصد و در اردیبهشــت ۱۴۰۱ به اسفند ۱۴۰۰؛ 
۲.۳ درصد بوده اســت. بنابراین رشــد نقدینگی در ۲ 
 ماهه ابتدای امســال کمترین نرخ را در پنج سال اخیر 

داشته است.
بر همین اساس رشد نقدینگی در ۱۲ ماهه منتهی 
به اردیبهشت ۱۴۰۲ معادل ۳۰.۹ درصد، در ۱۲ ماه 
منتهی به اردیبهشــت ۱۴۰۱ معادل ۳۴.۷ درصد 
و رشــد نقدینگی در ۱۲ ماه منتهی به اردیبهشت 
۱۴۰۰ معادل ۳۸.۸ درصد بوده است که انتظار می 
رود با همین روند تا پایان سال جاری هدف گذاری 

رشد نقدینگی ۲۵ درصد محقق شود.

وزارت اقتصاد گزارش داد:

ثبت کمترین رشد نقدینگی ۵ سال اخیر

افزایش ۲۰ درصدی یارانه برای 
همه خانوارهای ۳ دهک اول

وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی در 
اطلاعیه ای اعلام کرد: طــرح ملی کالابرگ 
الکترونیکــی )افزایش ۲۰ درصــدی اعتبار 
یارانه( برای همه خانوارهای دهک اول، دوم و 
سوم از روز دوشنبه ۲۹ خردادماه  شد.در این 
اطلاعیه آمده است: در راستای پوشش کامل 
سه دهک اول درآمدی و تحقق حمایت های 
دولت برای تامین سبد غذایی خانوارها، از روز 
دوشنبه ۲۹ خرداد ماه، افزایش اعتبار برای هر 

سه دهک اعمال می شود.
بر اساس این اطلاعیه، شــرط بهره مندی از 
اعتبار افزایشی، خرید بیش از ۸۰ درصد یارانه 
۴۰۰ هزار تومانی، معــادل ۳۲۰ هزار تومان 
به ازای هر نفر اســت.این اطلاعیه می افزاید: 
خانوارها می توانند یک ماه زودتر از واریز یارانه 
از اعتبار خود اســتفاده کنند، این طرح برای 

همه مشمولین، اختیاری است.
شــیر کم چرب بطری، پنیر، گوشــت مرغ، 
تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی، برنج ایرانی، 
لبنیات، قند و شکر، حبوبات و گوشت منجمد 
گوســاله، ۱۱ قلــم کالای اساســی در طرح 

کالابرگ الکترونیک است.
۸ فروشــگاه زنجیره ای بــزرگ در این طرح 
مشــارکت دارند و در شــهرها و روستاهای 
کوچک نیز برای فروشــندگان، بارکدخوان 
نصب می شود تا دسترسی و امکان بهره مندی 
عموم مردم از کالابــرگ الکترونیکی فراهم 
شود.همه خانوارهای مشمول طرح می توانند 
با نصب برنامه شــبکه ملیّ اعتبار »شما« یا 
شــماره گیری #۱۴۶۳*۵۰۰* از باقی مانده 

اعتبار خود مطلع شوند.

اعزام نیــروی کار بــه خارج 
ساماندهی می شود

معاون اشتغال وزارت کار از مذاکره با قطر و دو 
کشور دیگر برای اعزام نیروی کار به خارج خبر 
داد و گفت: به منظور جلوگیری از مشکلات قبلی 
زیرساخت های لازم را فراهم خواهیم کرد. در 
قرن بیست و یکم یکی از مباحث و فرصت هایی 
که دولت ها می توانند برای نیروهای متقاضی 
کار کشــور به ویژه در مورد فــارغ التحصیلان 
دانشگاهی فراهم کنند، امکان اشتغال در خارج 
از کشور و حضور در بازارهای کار دیگر کشورها 

است.
کاهش نرخ بیکاری، ایجاد تنوع در درآمد کشور 
و به ویژه کاهش وابستگی منابع ارزی به نفت، 
انتقال تجربیات فنی و مهندســی، حفظ شأن 
و هویت نیروی کار، ســازماندهی و استفاده از 
نیروی متخصص به جای فــرار مغزها و  بهبود 
وضعیت اعتماد به نیروی کار ایرانی در کشورهای 
دیگراز مزیت های اعزام نیروی کار به خارج از 

کشور است.
با توجه به جوانی جمعیت و نرخ بالای بیکاری در 
بین فارغ التحصیلان دانشگاهی و متخصص در 
کشور، اعزام این قشر از نیروی کار کشور می تواند 
گامی مثبت در جهت رشد و توسعه کشور تلقی 
شود. کشورهای فرستنده نیروی کار می توانند 
از وجوه ارسالی توســط مهاجرین و همچنین 

مهارت های آموخته شده آنها استفاده کند.
همچنین برنامــه ریزی و اعزام نیــروی کار و 
متخصص به خارج از کشور می تواند تا حدودی 
در کاهش فرار مغزها نیز موثر باشد. بر این اساس 
افراد متخصص و تحصیلکــرده ای که امکان 
فعالیت در داخل کشــور برای آنها مهیا نیست 
می توانند با نظارت قانونی و کنترل شــده به 
خارج از کشور اعزام شوند و در موارد نیاز به کشور 
بازگردند، در صورتی کــه در پدیده فرار مغزها 
برگشتی در کار نخواهد بود و این موضوع می 

تواند یک آسیب جدی به کشور وارد آورد.
محمود کریمی بیرانوند,  معاون اشتغال وزارت 
کار از مذاکره با قطر و دو کشور دیگر برای اعزام 
نیروی کاربه خارج از کشور خبر داد. وی گفت: 
به دلیل مشکلات پیش آمده در گذشته و گاهی 
خروج نخبگان از کشور قرار است  این موضوع 
ساماندهی شده باشــد. یکی از برنامه هایی که 
وزارت کار در برنامه های اشتغالی خود را دارد 

موضوع ساماندهی اعزام نیروی کار است.
معاون اشتغال وزارت کار بیان کرد: کشورهای 
زیادی در دولت سیزدهم درخواست اعزام نیروی 
کار از ایران راداشتند. در دیدار اخیر وزیرکار با 
وزیرکار قطر این موضوع مطرح شد,پیشنهاداتی 
را آماده کرده ایم؛ همچنین با یکی دو کشــور 
دیگر نیز صحبت کرده ایم. اگر شــأن و منزلت 
 نیــروی کار ایرانی در نظر گرفته شــود, حتماً

 زیرساخت های لازم را فراهم خواهیم کرد.
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مدیر سامانه یکپارچه تخصیص خودرو، ضمن 
تاکید بر اینکه همه  ۱۱۲ هزار نفر مادر متقاضی 
طرح جوانــی جمعیت در مرحلــه دوم فروش 
یکپارچــه خودروها به نوبت خــودروی خود را 
تحویــل خواهند گرفت، مجــدداً اطمینان داد 
که نتایج نوبت دهی متقاضیان طرح جایگزینی 
خودروهــای فرســوده در هفته جــاری اعلام 

می شود.
مهدی تقدســی ضمن اعلام آمار نتایج دور دوم 
ســامانه یکپارچه تخصیص خودروهــا، اظهار 
کرد: همانطور کــه پیش تر نیز اعلام شــد، به 
۹۷ درصــد متقاضیانــی کــه در مرحله دوم 
فروش یکپارچه خودروهــا ثبت نام کرده بودند، 
طبق برنامــه زمان بندی تا پایان ســال ۱۴۰۳ 
خودرو تخصیــص خواهد گرفت. ســه درصد 
دیگر؛ متقاضیان خودروهای ckd )محصولات 
مونتاژی خودروسازان خصوصی( هستند که با 
توجه به محدودیت ایجاد شده و ظرفیت جذب 
نشــده خودروســازان، امکان تخصیص فراهم 
نبود؛ بنابراین امکان انتخاب خودروی جدید و 

جایگزین برایشان فراهم خواهد شد.
مدیر سامانه یکپارچه تخصیص خودرو تصریح 
کرد: بــرای این افراد با توجه بــه اینکه ظرفیت 
خالی برای تعدادی محصول هم در سال جاری 
و هم در ۱۴۰۳ وجود دارد، پس از برنامه ریزی، 
مجدد سایت ســامانه فعال خواهد شد تا برای 
خودروهایی که مشــخصا ظرفیت خالی دارند، 
ثبت تقاضا انجام شود. در حقیقت ظرفیت تولید 
برای تعدادی از این خودروهــا، محدود بود اما 
تقاضای بســیار زیادی برای آن ها ایجاد شد که 
امکان تخصیص وجود نداشت؛ بنابراین با سایر 

خودروهــای دارای ظرفیت که خودروســازان 
می توانند تمام تقاضا را پوشــش دهند، امکان 

جایگزینی فراهم می شود.
وی تاکید کرد: همه تخصیص ها برای سال ۱۴۰۲ 
و نهایت تا پایان سال ۱۴۰۳ است و هیچ اولویتی 
به سال ۱۴۰۴ نیفتاده است. ضمن اینکه  ۱۱۲ 
هزار نفر متقاضی حائز شرایط در طرح جوانی در 
مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها شــرکت 
کرده بودند که به همه آن ها قطعا خودرو تعلق 
گرفت. این در حالیســت که ۲۰ هزار نفر در نیز 
در طرح جایگزینی خودروهای فرســوده ثبت 
درخواســت کرده اند اما هنوز نتایج آن به دلیل 

پایش  اطلاعات متقاضیان اعلام نشده است.
تقدسی خاطرنشــان کرد: این پایش ها در حال 
اتمام اســت و طی هفته جاری نتایج آن اعلام 

خواهد شد.
این مقام مسئول یادآور شد: پس از اعلام نتایج، 
وجوه مسدودی نزد بانک ها آزاد و قابل برداشت 
شده است. مشــتریان می توانند ۱۰۰ میلیون 
تومان خود را برداشت کنند و بانک ها نیز بایستی 

در این رابطه مطابق دستورالعمل رفتار کنند.
گفتنی است کع علاوه بر تاکید سامانه یکپارچه و 
وزارت بر آزاد شدن وجوه مسدود شده متقاضیان 
در حســاب های وکالتــی، ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان وتولیدکننــدگان نیز در این 
رابطه، در نامه ای به مدیران بانک ها و موسسات 
اعتباری خواستار رفع مسدودی حساب وکالتی 
متقاضیان مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها 
به نام این سازمان شد و تاکید کرد که برداشت 
مبالغ مذکور به منزله انصــراف و حذف اولویت 

نیست.

عضو کمیســیون صنایــع و معــادن مجلس 
شــورای اســلامی خاطر نشــان کرد: واردات 
خودرو هیچ گونه خللی در روند تولید و صنعت 
خودروســازی در کشــور ایجاد نمی کند؛ نیاز 
سالانه کشور به خودرو حدود یک میلیون و ۷۰۰ 
هزار دستگاه اســت ندر حالی که صنعت حدود 
یک میلیون خودرو تولیــد می کند و ۷۰۰ هزار 

متقاضی واقعی نیازش بدون پاسخ می ماند.
سید جواد حسینی کیا در پاسخ به این پرسش که 
نتایج طرح فروش خودرو در سامانه یکپارچه اعلام 
شد و در این نتایج زمان تحویل خودرو برای بسیاری 
از متقاضیان زمستان سال آینده در نظر گرفته شده 
است این در حالیست که سایپا تاریخ تحویل را ۶ ماه 
اعلام کرده بود چه دلیلی باعث شد که خودروسازان 
نتوانند به تعهدات خود عمل کنند؟ گفت: این موضوع 
جزو ظرفیت های مجلس نیست و مجلس نمی تواند 
در این زمینه ورود کند؛ متولی عدم پاسخگویی به 

تعهدات خودروسازان وزارت صمت است.
وی ادامه داد: خودروســازان یک قرعه کشــی 
جامع انجام دادند به این معنا کــه تمام افرادی 
که متقاضی خودرو بود در یک قرعه کشی زمان 
تحویل خودرو آنها مشخص شد؛ در قرعه  کشی 
اخیر همه ۵۰۰ هزار نفری کــه ثبت نام کردند 
زمان تحویــل خودرو آنها تعیین تکلیف شــد و 
بنا به شانس آنها زمان تحویل فردی ۲ روز آینده 
شد و شخص دیگر ۲ ســال دیگر خودرو خود را 
دریافت خواهد کرد. پس اتفــاق خاصی در این 
زمینه رخ نداده اســت و فقط قرعه کشی در یک 

روز انجام شد.
نماینده مردم سقز با ابراز خوش بینی از واردات 
خودرو دســته دوم، تصریح کــرد: پیش بینی 

مجلسیان این اســت که با واردات خودروهای 
کارکرد زیر ۵ سال ناترازی تولید خودرو و مصرف 
از بین برود و در نهایت شاهد حذف شیوه قرعه 
کشی در عمل باشیم. در گذشته مجوز واردات 
خودرو کارکرده از ســوی مجلس به دولت داده 
شد اما این مهم عملیاتی نشد. اگر ناترازی تولید 
و مصرف از بین برود شاهد سرازیر شدن قیمت 
خودرو در بازار خواهیم بود همانگونه که امروز نیز 

قیمت خودرو در حال ریزش است.
این نماینده مجلس در پاســخ به این پرسش که 
برخی از کارشناســان بر این باورند کــه واردات 
خودرو به صنعت داخلی آســیب وارد می کند و 
چرا نمایندگان برای کاهش قیمت تولید خودرو 
در کشور تلاش نمی کنند؟ گفت: قیمت فولاد و 
محصولات پتروشیمی در بورس تعیین می شود 
و بر اســاس این قیمت باید فروش ها انجام شود 
زمانیکه قیمت مواد اولیه در بورس تعیین می شود 
نمایندگان باچه مکانیزمی می خواهند قیمت تولید 
را کاهش بدهند؟ قیمت هزینه های بالاسری که 
میزان محدودی در نرخ خودرو تاثیرگذار هستند 

نمایندگان به خودروسازان تذکرات لازم را  دادند.
وی در پایان وزارت صمت را بــه عنوان متولی 
نظارت بر واردات خودرو معرفــی کرد و افزود: 
واردات خودرو هیچ گونه خللی در روند تولید و 
صنعت خودروســازی در کشور ایجاد نمی کند؛ 
نیاز سالانه کشــور به خودرو حدود یک میلیون 
و ۷۰۰ هزار دستگاه اســت در حالی که صنعت 
حدود یک میلیون خودرو تولید می کند و ۷۰۰ 
هزار متقاضی واقعی نیازش بدون پاسخ می ماند 
که به نظر می رسد نیاز این تعداد از متقاضیان با 

خودروهای کارکرده پاسخ داده خواهد شد.

معاون ســازمان تعاون روســتایی در اتــاق تعاون 
ایران گفت: یکی از برنامه هــای آتی در  وزارت جهاد 
کشــاورزی، ارتقای ضریب خودکفایی در کالاهای 
اساســی خواهد بود، البته نمی توان در همه کالاها 
خودکفا شــد، اما در کالاهای اساسی و استراتژیک 

مسئله خودکفایی و خوداتکایی دنبال می شود.
عوض علیزاده مقدم، امروز در اتاق تعاون ایران، اظهار 
کرد: یکی از برنامه های آتی در  وزارت جهاد کشاورزی، 
ارتقای ضریب خودکفایی در کالاهای اساسی خواهد 
بود، البته نمی توان در همه کالاها خودکفا شد، اما در 
کالاهای اساسی و استراتژیک مسئله خودکفایی و 

خوداتکایی دنبال می شود.
وی ادامــه داد: همچنیــن برنامــه بــرای کاهش 
 تلفــات و ضایعات بخش کشــاورزی و اســتفاده از 

شرکت های دانش بنیان در کشاورزی، در دستور کار 
قرار خواهد گرفت.

 معاون سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران، گفت: 
اگر یک مثلث در بخش کشاورزی را درنظر بگیریم، 
برای پایداری کشاورزی نیاز به تأمین مالی با ظرفیت 
مردمی، همچنین ورود شــرکت های دانش بنیان و 
تشــکل های مردمی در این بخش است و نیز نیاز به 
اصلاح قانون و مقررات برای سرمایه گذاری در بخش 

کشاورزی احساس می شود.
معاون سازمان تعاون روستایی ادامه داد: تأمین مالی 
کشاورزی با ظرفیت مردمی و به شــکل درون زا در 
بخش کشاورزی باید انجام شــود، این بخش حدود 
۱۴ درصد در تولید ناخالص داخلی کشور نقش دارد، 
در حالی که براساس نماگرهای بانک مرکزی، سهم 

کشاورزی از سرمایه گذاری ملی در سال های مختلف 
حدود ۳,۹ درصد بوده است؛ یعنی بخش کشاورزی به 
صورت درونزا و مردمی در تأمین امنیت غذایی کشور 

نقش ایفا کرده است.
علیزاده به بحث ورود شــرکت های دانش بنیان به 
بخش کشاورزی و ارتقای بهره وری اشاره کرد و گفت: 
در حال حاضر ۲۰۰ هزار نفر فارغ التحصیل کشاورزی 
در کشور وجود دارد که می توان آنها را در قالب فنی و 

مهندسی ساماندهی کرد.
وی همچنیــن به تشــکیل بیش از ۳۰۰ شــرکت 
دانش بنیان در بخش کشاورزی اشاره کرد و گفت: باید 
تحقیقات را غیردولتی و خصوصی کنیم و مردم را در 

بخش تحقیقات شریک کنیم.
 معاون سازمان تعاون روســتایی بر ضرورت اصلاح 

قانون مقررات مالی دولت تأکید کرد و گفت: باید بند 
»ل« ماده ۲۸ این قانون اصلاح شــود. وی با اشاره به 
صنعت مرغداری ، گفت: نیازمند  تعریف زنجیره ارزش 
در تولید این صنعت هستیم، باید برنامه جامعی دیده 
شود که ارزش افزوده در صنعت مرغداری حداکثر شود 
و تلاش داریم در قالب تعاونی ها حضور مردم در بخش 

کشاورزی پررنگ تر شود.
در ادامه این نشســت، فصاحت، مدیرعامل سازمان 
میادین میوه و تره بار گفت: فضای کشاورزی نیاز به 
عزم جدی و تلاش وافر برای ایجاد تحول دارد و بخش 
کشاورزی باید برنامه راهبردی و تحول در حوزه های 
مختلف دام، طیور، زراعت، باغبانی و شیلات داشته 
باشــد تا بتوانیم از شرایط ســخت به ویژه در بخش 

دامداری عبور کنیم.

در دور دوم سامانه یکپارچه؛

به ۱۳۲ هزار نفر خودرو تخصیص داده شد
واردات خودرو کارکرده آسیبی به صنعت نمی زند

ریزش قیمت خودرو در گرو حذف ناترازی تولید و مصرف

ضریب خودکفایی در کالاهای اساسی افزایش می یابد

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

 ابزار برخورد با بخش غیرمولد فراهم نیست
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

اقتصاد به دو بخش مولد و غیرمولد تقسیم می گردد. حجم عمده نقدینگی در میدان بخش غیرمولد و در دست افراد غیرمولد است. این افراد به طورکل دلال و سوداگرند که همواره باجان و مال مردم بازی می کنند. 
متاسفانه در شــرایط کنونی بانک ها بخش قابل توجهی از نقدینگی را در اختیار غیرمولدها قرار داده اند. ضرورت دارد که تا حد ممکن بخش غیرمولد را مسدود کنیم، جولانگاه را از افراد و صاحبان سرمایه غیرمولد 

بگیریم و راه را برای فعالیت های مولد بازکنیم. 
عواملی وجود دارند که موجب جان گرفتن بخش غیرمولد شده اند؛ ازجمله این عوامل در وهله نخست نظام بانکی است که نقدینگی را به بخش غیرمولد هدایت کرده است. پس از نظام بانکی، نظام مالیاتی موجب رشد 

بخش غیرمولد شده است. متاسفانه ابزار برخورد با بخش غیرمولد فراهم نیست. ضرورت دارد که سامانه پایش تراکنش های پولی و مالی متمرکز شود تا کلیه تراکنش ها کنترل شوند.
افزایش حجم نقدینگی فقط در شرایطی نگران کننده است که بخش حقیقی اقتصاد متوقف باشد. منطق خلق هر واحد پولی و پایه پولی به ازای خلق و گردش یک کالا است و باید در بخش حقیقی اقتصاد به ازای تولید 

و گردش هر واحد کالا علاوه یک واحد پولی ایجاد و یا هر واحد پایه پولی گردش کند و حاصل این است که حجم نقدینگی در کشور به چرخش در بیاید.
اگر نقدینگی بیشتر از اندازه خلق و گردش کالا خلق شود، تحت تأثیر رفتار عوامل ارزش پول افت کرده و خود به خود ابزاری برای ایجاد تورم می شود.

تورم هم یک پدیده رفتاری است. حتی در شرایط تورمی ممکن است خلق پول و گردش آن افزایش یابد، درحالی که قیمت ها افزایش پیدا نکند. چون که تورم به معنی اراده گران کردن توسط انسان است و پول به 
خودی خود اراده ای ندارد.



3 بازار

رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان گلگير و رادياتور تهران در 
وضعيت صنف تحت پوشش بيان کرد: مخارج صافکاري و تعميرات 
اگــزوز و رادياتورافزايش يافته و مردم توان اقتصــادي براي تعمير 

اتومبيل خود ندارند؛ لذا شاهد کسادي اين صنف هستيم.
فرهاد کشــاني، رئيس اتحاديه سازندگان و فروشــندگان گلگير و 
رادياتور تهران با اشاره به مشــکلات صنف خود گفت: کسب و کار 
واحدهاي صنفي ايــن اتحاديه به علت اينکه مخــارج صافکاري و 
تعميرات اگزوز و رادياتور افزايش يافته و مردم رغبت کمتري براي 
تعمير اتومبيل خود نشان مي دهند رو به افول و داراي رکود شديد 

است.
وي تصريح کرد: با توجه به فشارهاي اقتصادي که به اقشار مختلف 
جامعه وارد مي شــود، اولويت هاي ديگــري جايگزين صافکاري و 

تعميرات اگزوز و رادياتور ماشين شده اســت. به خاطر مواردي که 
ذکر شد کسب و کار واحدهاي صنفي اتحاديه ما رونق چنداني ندارد.

کشاني در بيان چالش هاي صنف متبوع ادامه داد: از سوي ديگر اجاره 
بهاي مغازه ها افزايش يافته است و ماليات هاي سنگين هم بيداد مي کند. 
در شرايط موجود بهترين راه حل اين است که دولت دخالت کمتري در 

کسب و کار اصناف داشته باشد و نظم کاري اصناف را بر هم نزند.
کشــاني در ادامه با بيان اينکه در ســامانه نوين اصناف صلاحيت 
حرفه اي متقاضيان مورد توجه قرار نمي گيرد گفت: در صدور پروانه 
کسب موضوعي که اتحاديه ما به آن اهميت زيادي مي دهد صلاحيت 
و تخصص حرفه اي متقاضيان است که متاسفانه اين نکته مهم در 
سامانه نوين اصناف مورد توجه قرار نمي گيرد که به مرور مشکلات 

زيادي را ايجاد مي کند.

وي در بيان مشــکلات ناشــي از عدم توجه به صلاحيت حرفه اي 
متقاضيان اين صنف گفت: اولين مشــکل اعتمــاد عموم مردم به 
اين صنف است که دچار خدشه خواهد شــد و طبعا باعث اعتراض 
متخصصين فعال در اين حوزه نيز خواهد شد؛ زيرا حق و حقوق آنها 
پايمال مي شود. البته هم اکنون ســامانه تعطيل است و در پنج ماه 
اخير فقط پنج مجوز صادر شده است در حاليکه قبلا اتحاديه در اين 

مدت زماني بين ۵۰ تا ۱۰۰ پروانه کسب صادر يا تمديد مي کرد.
رئيس اتحاديه سازندگان و فروشــندگان گلگير و رادياتور تهران در 
خاتمه ســخنانش چنين گفت: از مردم عزيز تقاضامندم پس از بروز 
تصادف و زماني که نياز به صافکاري يا تعمير اگزوز و رادياتور دارند حتما 
به واحدهاي داراي مجوز کسب مراجعه کنند تا با مشکلاتي از قبيل گم 

شدن برخي از قطعات يا عدم تعميرات صحيح مواجه نشوند.

مديرعامل شرکت بازآفرينی شهری ايران  گفت: 
برنامه ريزی هايی شده تا هم زمان با دهه فجر ۲۰ 
هزار واحد مسکونی ديگر نيز به بهره برداری برسد.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، محمد آئينی 
معاون وزير راه و شهرسازی و مديرعامل شرکت 
بازآفرينی شــهری ايران در گفت و با راديو گفت 
و گو با اشاره به اينکه کشــور ما دارای چهار گونه 
بافت ناکارآمد شهری است، گفت: بافت تاريخی 
و فرســوده که هويت تاريخی دارد و ارزش های 
معماری، فرهنگی، شهرسازی، اجتماعی و تاريخی 
را در بر می گيــرد اما بناهای آن ناپايدار اســت، 
حدود ۳۲ هــزار هکتار از بافت ناکارآمد کشــور 
بافت های فرســوده تاريخی اســت که مشمول 
قانون حمايــت از مرمــت و احيــای بافت های 
تاريخی- فرهنگی می شــود اما متولی پيگيری 
 تحقق آن وزارت ميراث فرهنگی، صنايع دستی 

و گردشگری است.
معاون وزير راه و شهرســازی ادامه داد: سه گونه 
بافت فرســوده ديگر وجود دارد کــه يکی بافت 
فرسوده ميانی است، اين بافت ها بيش از ۵۰ سال 
قدمت دارند و حدود ۷۴ هکتار از مساحت بافت 
ناکارآمد کشور به اين گونه اختصاص دارد. گونه 
سوم سکونتگاه های غيررسمی است که حدود ۶۰ 
هزار هکتار بوده و بيشتر در حاشيه شهرها شکل 
گرفته اند. يک گونه ديگر بافت فرسوده با پيشينه 
روستايی اســت اما آنچه در کشور به عنوان بافت 
فرسوده از آن ياد می شــود بافت فرسوده ميانی 

است.
مديرعامل شــرکت بازآفرينی شهری ايران ادامه 
داد: ۹۰ درصد کشور ما روی خط زلزله قرار دارد، 
اين باعث شده تا جان ساکنان اين بناها در خطر 
باشد. تفاوت اصلی کشور ما با کشورهای اروپايی 
در هميــن زلزله خيز بودن اســت و بنابراين نوع 
شهرســازی، معماری و نگهداری بناها با آنچه در 

اروپا انجام می شود متفاوت خواهد بود. در کشور 
ما نيز بنا بر روانسازی، مقاوم سازی و بهسازی بناها 

در بافت تاريخی است.
آئينی در ادامه با اشــاره به اينکــه رويکرد دولت 
برای بافت های فرســوده بيشــتر نوسازی است 
تا مقاوم ســازی، گفــت: از آنجا که ايــن بناها از 
ارزش تاريخی و ميراثی برخوردار نيســتند نظر 
کارشناسان بر اين است که به منظور حفظ جان 
ساکنان بايد در اين بافت ها نوسازی رخ دهد. در 
حال حاضر بيش از ۲ ميليــون و ۷۰۰ هزار بنای 
ناپايدار در اين محدوده ها وجــود دارد که از اين 
ميان در بافت های فرسوده بيش از يک و ميليون 
و ۴۰۰ هزار بنا و در بافت های تاريخی ۳۳۰ هزار 
بنای ناپايدار وجود دارد که رويکردها در هر بخش 

متفاوت است.
دبير ستاد ملی بازآفرينی شــهری پايدار با بيان 

اينکه بافت فرســوده را به عنــوان تهديد تلقی 
نمی کنيم، افزود: واقعيت اين است که بافت های 
فرسوده فرصت مناســبی برای توليد مسکن به 
شمار می روند و در اين صورت هزينه های کمتری 
بر دولت و مردم تحميل می شود، در اين مناطق 
هويت فرهنگی و زيرساخت های مورد نياز وجود 

دارد.
آئينی در پاســخ به ســوالی در خصوص کاهش 
مشارکت مردمی در نوسازی و بازسازی بافت های 
فرســوده گفت: در آخرين جلسه شــورای عالی 
شهرسازی و معماری که با حضور رئيس جمهور 
برگزار شــد، آخرين آمار عملکردی نوســازی و 
بازسازی بافت های فرسوده را ارائه کرديم. اين آمار 
برای اولين بار در درگاه ملی ستاد ملی بازآفرينی 
شــهری ايران با کمک شــهرداری ها بارگذاری 
می شود و خود شــهرداری ها آخرين پروانه های 

نوسازی را در دو سال اخير را وارد سامانه کرده اند.
بر اساس آمار اين ســامانه در سال ۱۴۰۱ نسبت 
به ۱۴۰۰ تعداد پروانه های صادره ۱۵ درصد رشد 
داشته است که نشــان از افزايش مشارکت های 
مردمی دارد و نه کاهش، اين در حالی اســت که 
هنوز بســياری از شهرداری ها نســبت به اجرای 
بسته تشــويقی اقدام نکرده اند و در حال تدارک 
مقدمات آن هستند. وی با اشــاره به اينکه موانع 
و مشــکلات وجود دارد، تصريح کرد: در ســال 
جاری يکسری مشــکلات در حوزه بيمه تأمين 
اجتماعی شــکل گرفته اســت و بيمــه تأمين 
اجتماعی در تمام مناطق بافت فرســوده به يک 
 اندازه محاســبه می شــود که يک عامل کاهنده 

به شمار می رود.
مديرعامل شــرکت بازآفرينی شــهری ايران با 
يادآوری اينکه دو هفته پيش حدود پنج هزار واحد 
مسکونی در بافت های فرسوده با حضور وزير راه 
و شهرسازی به بهره برداری رســيد، عنوان کرد: 
در تهران صدور پروانه در فروردين و ارديبهشت 
امسال نسبت به اين دو ماه در سال گذشته ۲۸۵ 
درصد رشــد داشته اســت که به مفهوم افزايش 

سرمايه گذاری در اين حوزه است.
وی با اشــاره به اينکه در هفته دولــت ۱۰ هزار 
واحد مســکونی در بافت های فرســوده تکميل 
و افتتاح خواهد شــد، گفت: همچنين بر اساس 
برنامه ريزی های انجام شده همزمان با دهه فجر 
۲۰ هزار واحد مســکونی ديگر نيز به بهره برداری 
خواهد رسيد. اکنون حدود ۱۵۰ هزار واحد در اين 
بافت ها در حال ساخت است که از اين تعداد بيش 
از ۱۳۰ هزار واحد در دولت ســيزدهم آغاز به کار 
کرده اند و تمام اين پروژه ها با کمک شهرداری ها 
رصد می شوند. معاون وزير راه و شهرسازی اظهار 
کرد: امسال با بسته تشــويقی ۱۹ گانه کالبدی 

انتظار جهش در اين زمينه را داريم.

افول و کسادي کسب و کار صافکاران خودرو

۲۰ هزار واحد مسکونی تا دهه فجر نوسازی می شود
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رييس اتاق بازرگانی ايــران اظهار کرد: در حال 
حاضر هدف اوليه توسعه روابط تجاری و افزايش 
تجارت از ۴۰۰ ميليــون دلار تجارت فعلی به ۱ 
ميليارد دلار اســت که تا پايان سال به اين رقم 

دست خواهيم يافت.
همايش تجاری ايران و ازبکستان با حضور وزرای 
صنعت دو کشــور در اتاق بازرگانی ايران برگزار 
شــد. ذدر ابتدای نشســت غلامحسين شافعی 
رئيس اتاق بازرگانی ايران با اشاره به سفر رييس 
جمهور ازبکستان به تهران، گفت: حضور  هيات 
تجاری اين کشور بيانگر اراده واقعی دولت و بخش 
خصوصی دو کشــور در جهت توسعه مناسبات 
اقتصادی تجاری است. تدوين افق ها و استراتژی 
جديد از مهمترين اهداف ما در اين اجلاس است.

وی ســفر انجام شده را ســرآغاز فصل جديد در 
توسعه روابط تجاری و اقتصادی دو کشور دانست و 
افزود: در فضای همکاری ضرورت دارد در گسترش 
روابط گام جدی برداشــته شــود و بهره گيری از 
فرصت بالقــوه موجود می توانــد تضمين کننده 
روابط بلندمدت اقتصادی دو کشــور باشد  بدون 
شــک دســتيابی به اين اهداف نيازمنــد ايجاد 
زيرساخت های لازم در حوزه های بانکی و مالی، 
توســعه گمرکات، حمل و نقل و ايجــاد تعرفه 

ترجيحی، استاندارد و  تبادل دانش فنی است.
به گفته شافعی؛ در حال حاضر هدف اوليه توسعه 
روابط تجاری و  افزايش تجارت از  ۴۰۰ ميليون 
دلار تجــارت فعلی به ۱ ميليارد دلار اســت که 
تا پايان سال به اين رقم دســت خواهيم يافت. 
اشــتياق امروز برای همکاری شرکت ها نبايد به 
ســردی برود و دولت ها بايد برای ايجاد انگيزه 

بخش خصوصی دو کشور بيشتر تلاش کنند.
رييس اتاق بازرگانی ايران با تاکيد بر اينکه وجود 
برخی مشــکلات مانع رسيدن به سطح مطلوب 

در تجارت  شــده اســت، تصريح کرد:  مشکل 
حمل ونقل به ويژه حوزه ريلی مهمترين ضعف 
در تجارت دو کشور است و زيان های سختی به 
تجار وارد کرده است و تا حل نشدن موضوع در 
همسايگان منطقه از جمله  ترکمنستان تجارت 

دو کشور آسيب می بيند.
وی ادامه داد: بخش خصوصــی ايران از حضور 
ســرمايه گذاران ازبکــی در بخش های مختلف 
نفت، گاز، پتروشــيمی، انرژی های نو و تجديد 
پذير، پروژه های آب رسانی و صنعت نيروگاهی 
و قطارهای تندرو، کشــاورزی، گردشــگری و 

هتل داری استقبال می کند.
شافعی از صنعتگران دو کشــور دعوت کرد که 
کميته صنعتی تشکيل بدهند تا ضمن بررسی 
ظرفيت ها و امکانات تجاری دو کشور  نسبت به 
سرمايه گذاری مشترک در پروژه ها دارای مزيت 

نسبی در ايران و ازبکستان اقدام کنند.
وی ادامــه داد: بهره گيری فعــالان اقتصادی از 
امکانات و مزايايی مناطــق آزاد تجاری و بنادر 
حمل ونقل جاده ای و ريلی دو کشــور همواره 
از موضوعات مهم اهمکاری دو کشــور اســت 
ايران از نظر جغرافيايــی در منطقه ای در جهان 
قرار دارد که تجارت از مســير ترانزيتی آن برای 
همه سودمند است از اين رو فعالان اقتصادی و 
سرمايه گذاری ازبکی به سرمايه گذاری در پروژه 
کريدور بين المللی شــمال و جنوب و ســاحل 
مکران دعوت می کنم. رييس اتاق بازرگانی ايران 
گردشگری را موضوع مغفول در صنعت معرفی 
کرد و خاطر نشــان کرد: گردشگری سلامت از 
مباحث مهم است که به تنهايی به گردش مالی 
دو کشور را افزايش و تعداد پرواز را ارتقا می دهد. 
کشور ازبکستان هدف ما برای همکاری و توسعه 
مراودات در تمام زمينه ها به ويژه اقتصادی است.

رئيس اتحاديه سوپرمارکت  داران و مواد پروتئيني 
تهران گفت: تورم مستمر و بالا رفتن مرتب قيمت 
ها باعث ايجاد چالش در صنف سوپرمارکت داران 
شده است. به دليل حاشيه سود کم در اين صنف، 

ضريب مالياتي بايد کاهش يابد.
داود فکوري، رئيس اتحاديه سوپرمارکت داران و 
مواد پروتئيني تهران گفت: يکي از مشکلاتي که 
واحدهاي صنفي اتحاديه ما با آن مواجه هستند، 
گراني هاي بازار اســت که باعث کاهش سرمايه 
ســوپر مارکت داران شده اســت. در واقع تورم 
مستمر و افزايش قيمت کالاها باعث ايجاد چالش 

در کسب وکار صنف ما شده است.
وي افــزود: تناوب زماني گران شــدن کالاها به 
دوره هاي يک الي دو ماه رســيده اســت. مثلا 
کالايي مثل تن ماهي و دردو ماه اخير ۱۰۰درصد 
افزايش قيمت داشته که حاصل دو مرتبه گران 
شــدن اســت. در اين رابطه نامه نگاري هايي با 

مراجع ذي صلاح انجام شــده؛ امــا بايد توجه 
داشته باشــيم که قيمت نهاده هاي توليد براي 
توليدکنندگان نيزافزايش يافته است که باعث 

بالا رفتن قيمت تمام شده کالا مي شود.
فکوري درباره تاثيرگراني ها بر ميزان تقاضا گفت: 
بين ۵ تا ۱۰ درصد کاهش تقاضا داشته ايم، البته 
هميشــه در ۱۵روز دوم ماه فروش ما مقداري 
کاهش دارد ولي خوشبختانه در حدي نيست که 

به تعطيلي واحدهاي صنفي بينجامد.
او در خاتمه به معضل مالياتي اعضاي اين صنف 
اشاره کرد: از سازمان مالياتي کشور تقاضا داريم 
که ضريب مالياتي واحدهاي صنفــي ما از ۱۰ 
درصد بــه ۵ يا ۶ درصد کاهش يابــد؛ زيرا براي 
صنفي که حاشيه سود آن ۱۰ تا ۱۳درصد است 
ضريب ۱۰ براي اخذ ماليات زياد اســت و ديگر 
هزينه هاي جانبي هستند که انتظار داريم کاهش 

پيدا کنند. 

مديرکل هماهنگــی توزيع و فروش شــرکت 
بازرگانــی دولتــی ايران بــا اعلام اينکــه نياز 
ســالانه کشــور به روغن حدود يــک ميليون 
و ۷۰۰ هزار تنُ اســت، گفــت: روغن مصرفی 
 کشور توســط اين شــرکت و بخش خصوصی 

تأمين می شود.
 به گزارش پايگاه اطلاع رسانی شرکت بازرگانی 
دولتی ايران؛ حجت براتعلی بــا تأکيد بر اينکه 
ظرفيت عملی مخازن دولتی و خصوصی ذخاير 
روغن کشــور حدود ۷۰۰ هزار تنُ است، افزود: 
۹۰ درصد اين ظرفيت در بنادر و ۱۰ درصد نيز 
در ساير نقاط کشور قرار دارند که عموماً مخازن 

روغن کارخانجات را شامل می شوند.
وی با اشاره به اينکه بخش بزرگی از ذخاير روغن 
کشــور در نقاط بندری ذخيره می شوند، اظهار 
کرد: شــرکت بازرگانی دولتی ايران، بر اساس 
تکليفِ تصويب نامه هيئت وزيــران، ۳۰۰ هزار 
تنُ روغن خوراکی را به عنوان ذخاير راهبردی، 
خريداری و ذخيره ســازی می کند و مابقی نياز 

کشور نيز توسط بخش خصوصی، وارد و در بازار 
مصرف، توزيع می شود.

براتعلی با بيان اينکه ۹۰ درصد روغن مورد نياز 
کشــور از طريق واردات تأمين می شود، تصريح 
کرد: بر اساس مقررات، چگونگی و ميزان تأمين 
اين محصول توسط شورای خريد که دستگاه های 
نظارتی هم عضو  آن هســتند، تعيين می شود و 
محصولات خريداری شده در مبدأ، بازرسی و بر 
اساس استانداردهای موجود کشور و تحت نظارت 
سازمان ملیّ استاندارد ايران و وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی، وارد کشور می شوند.
مديرکل هماهنگــی توزيع و فروش شــرکت 
بازرگانی دولتی ايران در خاتمه با تأکيد بر اينکه 
در حال حاضر، ترخيص روغن های وارد شــده 
در بنادر شمال و جنوب کشور در جريان است، 
خاطرنشان کرد: برای نمونه، تاکنون، ۵ هزار تنُ 
از محموله ۱۰ هزار تنُــی روغن های وارداتی در 
نوشهر، ترخيص شــده و مابقی آن نيز در حال 

ترخيص است.

با اينکه فصل برداشت بسياری از ميوه های تابستانی آغاز 
شده و ميوه در بازار فراوان است، اما قيمت ها هنوز کاهش 
نيافته است، کارشناسان  خُرد بودن اراضی کشاورزی و بالا 
بودن هزينه تأمين نهاده هايی مثل کود و سموم کشاورزی 
را از دلايل افزايش قيمت ميوه می دانند. باوجود اينکه 
انتظار است با آغاز فصل برداشت، قيمت اغلب ميوه ها  در 
بازار کاهشی باشد، اما قيمت ميوه همچنان قصد پايين 
آمدن ندارد و هر چه هوا گرم تر می شــود، بازار ميوه هم 
داغ تر می شود، اين روزها تعداد افرادی که از قيمت بالای 

ميوه گلايه دارند بيشتر شده است.
بر اساس قيمت هايی که اتحاديه صنف حق العمل کاران 
)بارفروشان ميدان ميوه و تره بار تهران( برای فروش 
در ميدان ميوه و تره بار مرکزی تهران منتشــر کرده 
است، قيمت  ميوه ها نسبت به هفته های گذشته روند 
افزايش  داشته است، البته اين فهرست، قيمت های 
عمده فروشی اســت و مغازه داران ميوه را عمدتا از 
اين مکان خريداری کرده و در مغازه های سطح شهر 

می فروشند، بر اساس مصوبه ای که وجود دارد مغازه 
داران می توانند تا ۳۵ درصد قيمت ها را افزايش دهند 
اما گزارش هايی وجود دارد که آنها تا ۱۰۰ درصد قيمت 
را افزايش می دهند. ميدان مرکزی ميوه و تره بار تهران 
در جنوبی ترين نقطه تهــران در منطقه آزادگان قرار 
دارد که روزانه، از  استان های مختلف، انواع و اقسام ميوه 
و تره بار به اين مکان سرازير می شود و از آنجا به صورت 
مويرگی به مغازه ها ســطح تهران و ديگر استان های 

مصرف کننده ارسال می شود.
بر اســاس قيمت های اين اتحاديه، در ميدان مرکزی 
ميوه وتره بار تهران قيمت هر کيلو آلبالو از ۴۵ تا ۶۵ هزار 
تومان است، توت سياه تا ۶۰ هزار تومان، توت فرنگی 
تا ۱۲۰ هزار تومان و خيار گلخانه ای تا ۲۴ هزار تومان 
عرضه می شود. با اينکه فصل برداشت زردآلو است اما 
اين محصول در بازار تا کيلويی ۷۰ هزار تومان فروخته 
می شود، گيلاس تک دانه هم با قيمت هايی تا ۹۵ هزار 

تومان و گوجه سبز ۶۰ هزار تومان عرضه می شود.

مــردم  نماينــده 
شهرســتان های نجف آباد 
و تيران از اســتان اصفهان 
در مجلس شورای اسلامی 
گفت: کشــور تا ۵ ســال 
گذشته بيش از ۳.۵ ميليارد دلار واردات در حوزه 
لوازم خانگی داشت اما امسال نه تنها اين رقم سهم 
توليد داخل شده است، بلکه ۳۶۵ ميليون دلار هم 

در بخش صادرات لوازم خانگی رقم خورده است.  
ابوالفضل ابوترابی در حاشــيه بازديد از خطوط و 
واحدهای توليدی گروه يک گــروه صنعتی اظهار 
داشت: صنعت لوازم خانگی يک صنعت با تکنولوژی 
بالاو با نياز به آب کم نسبت به ديگر صنايع بوده و 

دارای ارزش افزوده بسيار است.
وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر توسعه واحدهای 
بزرگ مقياس لــوازم خانگی بــرای کاهش بهای 
تمام شده و هزينه های توليد و ظرفيت اجرای چنين 

سياستی اظهار کرد: توسعه واحدهای بزرگ مقياس 
ما که سبب ايجاد اشــتغال پايدار شده و به تبع آن 
می توانند بسياری از کارگاه های کشور را فعال کنند، 
بايد براساس آمايش ســرزمينی صورت گيرد؛ در 
استانی مانند اصفهان آمايش سرزمينی به استفاده 
از تکنولوژی، نيروی کار با دانش بالا و آب برَ نبودن 
تعبير می شود که خوشــبختانه واحدهای توليدی 

صنعت لوازم خانگی هر سه ويژگی را با هم دارد.
ابوترابی ادامه داد: از سويی هم ۴۰ درصد بيکاران 
را فارغ التحصيلان دانشگاهی تشکيل می دهند که 
در چنين شرايطی، توليدکنندگان با نيازی که به 
افراد ماهر در حوزه فن و تکنولوژی دارند، می توانند 
تحصيل کنندگان دانشــگاهی را جذب محيط کار 

کنند که اين اتفاق هم رقم خورده است.
ابوترابی در خصوص چالش هايی که امســال برای 
حوزه توليد لوازم خانگی برای تامين ارز توليدکننده 
و ساير موارد ايجاد شد نيز اظهار کرد: علاوه بر اينکه 
در برنامه هفتم توسعه اين موضوع لحاظ شده است، 
مجلس هم اقداماتی در قالب قانون انجام داده است 

که يکی از آنها قانون رفع موانع توليد است؛ هرچند 
اگر مجلس قانون را وضع و دولت اجرا نکند، فايده 
ای ندارد؛ از همين رو انتظــار داريم دولت قانون را 
عملياتی کند. وی با بيان اينکه در اين قانون مشوق 
هايی برای صادرات توليدکننده در نظر گرفته شده 
است، گفت: با تحقق اين موضوع، واردات مواد اوليه 
مورد نياز توليد هم با تخفيف قابل تحقق است. در 
اين قانون به کاهش بروکراســی به خصوص برای 
صدور مجوزها با الزام دولت به راه اندازی درگاه ملی 
مجوزها توجه شده است. اين نماينده مجلس تصريح 
کرد: اگر اين قانون اجرايی شود، کشور ما در حوزه 
نظام اداری با تحول اساسی روبرو می شود؛ هرچند 
دولت اهتمام به اين موضــوع دارد اما مردم هنوز 

محصول اين قانون را نديده اند.
وی در خصوص جايگاه حل مســأله قيمت گذاری 
دســتوری برای حوزه توليد در قانــون رفع موانع 
توليد بيان کرد: فلســفه حذف ارز ترجيحی اساسا 
اين بود که واردات و صادرات با دلار آزاد انجام شود 
و قيمت گذاری دستوری هم با اجرای اين تصميم، 

از دستور کار دولت خارج شــود اما شرايط کشور 
اجازه نداد ســال قبل، قانون حــذف ارز ترجيحی 
محقق شــود در واقع حاکميت همچنان به خاطر 
حمايت از مصرف کننده هنــوز اقدام به اجرای اين 

قانون نکرده است.
اين نماينده مجلس در ادامه افزود: با توجه به ارزش 
بالای توليــدات در اين مجموعــه، در اين گروه از 
ظرفيت آمايش سرزمينی به بهترين وجه استفاده 
شده است. مصرف آب حداقلی و ارزش افزوده بسيار 
زيادی که اين صنعت ايجاد می کند، سبب شده تا 

اين صنعت نمونه ای از يک صنعت سبز باشد.
وی با بيان اينکه اين گروه صنعتی، امروز يک سوم 
محصولات توليد لــوازم خانگی ايــران را در خانه 
های ايرانيان آورده اســت و درحدود يک سوم نياز 
مصرف کنندگان را تامين می کنــد، اظهار کرد: از 
ســال ۱۳۹۷ که برندهای لوازم خانگی خارجی با 
دراختيار داشتن ۸۰ درصد سهم بازار کشور، بازار 
ايران را ترک کردند، توليدکنندگان ملی نياز مصرف 
کننده داخلی را پاسخ داده و در عمل، با نگاه به توليد 
داخل و توليد صادرات محور، توسعه اين صنعت و 
برندهای ملی را در پيش گرفتند. اســتان اصفهان 
هم اکنــون قطب توليــد لوازم خانگی در کشــور 
است و صنعت لوازم خانگی نيز نمونه ای از توسعه 
 يک صنعت ســبز و ســازگار با آمايش سرزمينی 

به شمار می رود.

News kasbokar@gmail.com

عزم دولت در رفع موانع تولید

ایران صادرکننده لوازم خانگی شد
افزایش حجم تجارت ایران و ازبکستان به یک میلیارد دلار

کاهش سرمایه سوپرمارکت ها با افزایش قیمت کالاها

ظرفیت ذخایر روغن کشور به ۷۰۰ هزار تُن می رسد

مقاومت بازار میوه در مقابل کاهش قیمت  
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برنامهاستانیاقتصاددانشبنیانهاازاواخرتیرماهاجرامیشود
تلاش برای افزایش ســهم اقتصاد دانش بنیان از تولید 

ناخالص ملی
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیــس جمهور از آغاز اجرای برنامه 
استانی اقتصاد دانش بنیان از اواخر تیرماه خبر داد و گفت: در این طرح برنامه های 
جدی و متمرکز برای توسعه اقتصاد دانش بنیان بخشی و شهری پیش بینی شده 

است.
روح الله دهقانی فیروزآبادی که به استان یزد سفر کرده است در آیین آغاز به کار 
مرکز نوآوری بافقی نو افزود: اجرای این طرح در مرحله نخست در پنج استان آغاز 
می شود و در قالب این برنامه هر اســتان تکالیف و برنامه های خود را در توسعه 
اقتصاد دانش بنیان طی یک بازه زمانی مشخص اجرا می کند. در این برنامه میزان 
توسعه شرکت ها، اشتغال ایجاد شده، سهم اقتصاد دانش بنیان هر استان از تولید 

ناخالص ملی و میزان سرمایه گذاری ها در این حوزه مشخص است.
وی با بیان این که توسعه شهرمحور اقتصاد باید یکی از محورهای صنایع بزرگ 
باشد، ادامه داد: امروز در شــهرهای کوچک و شهرستان ها به ویژه مناطق کمتر 
برخوردار، فرهنگ نوآوری و کارآفرینی در حال توسعه است و مجموعه های بزرگ 
و توانمند مانند شرکت سنگ آهن مرکزی ایران، ظرفیت خود را به مسیر نوآوری 
و جریان های جدید هدایت کرده اند تا در شهر و استان، آبادانی، اشتغال و ارزش 

ایجاد کنند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور به برنامه برش استانی 
توسعه اقتصاد دانش بنیان در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری اشاره کرد و گفت: محور و نقطه کانونی تمام برنامه های معاونت علمی، 
در توسعه اقتصاد دانش بنیان خلاصه می شود و مهم ترین این امر، توجه به برش 

استانی، شهرستانی و شهری این اقتصاد است.
دهقانی فیروزآبادی یادآور شد: انواع حمایت ها و معافیت های ذیل قانون باید به 
شهرهای ایران معطوف شود و محوریت استانی داشته باشد تا اقتصاد دانش بنیان 
به عرصه ظهور و بروز برسد؛ شهرهای ایران دارای ظرفیت های کمتر شناخته شده 
و استعدادهای ویژه ای هستند که با حمایت های متمرکز و شهرمحور می توانند 

شکوفا شوند.
وی درباره افق پیش روی معاونت علمی برای افزایش سهم اقتصاد دانش بنیان از 
تولید ناخالص ملی و اشتغال هم اظهار داشت: هم راستا با برنامه پنج ساله هفتم 
توسعه؛ برنامه ریزی و هدف گذاری در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری تعریف کرده ایم، به گونه ای که سهم اقتصاد دانش بنیان از تولید 
ناخالص ملی، سالانه یک درصد افزایش پیدا کند و سالانه حداقل یک درصد نرخ 
بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی کاهش پیدا کند که قریب به ۲۰هزار اشتغال 

در سال خواهد بود.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری در بخش دیگری از 
سخنانش به افتتاح مرکز نوآوری بافقی نو در اســتان یزد اشاره کرد و گفت: این 
مرکز نوآوری که به همت مسوولان شهرستان بافق و شرکت سنگ آهن مرکزی 
ایجاد شده اســت، یک جریان نوآورانه را در این شهرستان به راه می اندازد و این 

جریان سازی گامی فراتر و مهم تر از ایجاد زیرساخت ها است.
دهقانی فیروزآبادی افزود: این مجموعه بــزرگ و توانمند وارد فضای کارآفرینی 
نوآورانه شده که در نوع خود اتفاق مبارکی است. با عزمی که در مدیران جوان این 
مجموعه وجود دارد، امیدواریم که شــاهد آمار قابل توجهی از اشتغال فناورانه و 

نوآورانه در این شهرستان باشیم.
وی با بیان این که شهرهای کوچک تر و کم تر برخوردار به لحاظ استعدادهای ذاتی 
غنی هستند که می تواند اشتغال زا و ارزش آفرین باشد، ادامه داد: خداوند استعداد 
خوبی را به این نقطه از کشور بخشیده است و بافق و محدوده اطراف آن، از حیث 
منابع و معادن غنی است. همین استعداد سرزمینی زمینه را برای شکل گرفتن 
انواع و اقسام نیازهای فناورانه و توســعه روش های پاسخ دهنده به این نیازها، از 
خردایش، فرآوری، اکتشاف و سایر نیازها فراهم کرده است. ایجاد مراکز نوآوری و 
کارآفرینی می توانند با پیوند این مسائل و نیازها به ظرفیت های انسانی و توانمندی 
های شرکت های دانش بنیان، راه گشای صنایع معدنی از یک سو و ایجاد اشتغال و 

خلق ارزش افزوده از سوی دیگر باشد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان خاطرنشان کرد: شرکت ســنگ آهن مرکزی ایران، با 
ایجاد صندوق CVC و مرکز نوآوری و کارآفرینی، بخشی از مسوولیت اجتماعی 
خود نسبت به این منطقه و مردمش را پاسخ می دهد. این مراکز می توانند نقش 
یک هاب اتصال دهنده مســائل و نیازها به بخش های متخصص و نیروی انسانی 

توانمند را ایفا کنند.
دهقانی فیروزآبادی با بیان این که شــرکت ســنگ آهن مرکزی ایران می تواند 
نیازهایش که مربوط به معادن و طرح های توسعه ای جدید است را به مدد این هاب 
ارتباطی، پاسخ بدهد، افزود: انتظار می رود سالیانه از این منطقه، صدها میلیون 
دلار مساله فنی در کشور منتشر شود که همه بخش های فناور و نوآور فعال کشور 
در حل آن ها نقش آفرین شده و علاوه بر این، مسائل و نیازهای سایر بخش های 

کشور را نیز حل کند.
وی درباره نقش مســوولیت اجتماعی این شرکت یادآور شــد: این که شرکت 
سنگ آهن مرکزی ایران مســوولیت اجتماعی خود را در حل مسایل و نیازهای 
اشتغال و کارآفرینی برای افراد ساکن به کمک ظرفیت های بومی این شهرستان 
مورد توجه قرار داده، اقدام ارزشمندی اســت و معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری نیز به پاس همت و تلاش فعالان شرکت سنگ آهن، 
اراده و استعداد مردمان این ســرزمین و نعمات و ظرفیت های بومی خدادادی 
 این منطقــه، نهایت حمایــت را از این جریــان کارآفرینی شهرســتان صورت 

خواهد داد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور درباره حمایت ها از مرکز 
نوآوری و کارآفرینی بافقی نو تصریح کرد: با توجه به زیرساخت و پلتفرم خوبی که 
در قالب مرکز نوآوری بافقی نو برای توسعه کارآفرینی فراهم شده است، معاونت 
علمی ریاست جمهوری نیز انواع حمایت ها را از جنس غنای محتوایی این مرکز 
نوآوری و کارآفرینی صورت می دهد. برنامه ای حمایتی در قالب یک بسته برای 
توسعه بخش محتوایی ارائه خواهد شد که متناســب با میزان حرکت این مرکز 
نوآوری در مســیر حل نیازها و ایجاد اشــتغال، محدودیتی در حمایت ها وجود 

نخواهد داشت.
براساس گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
مرکز نوآوری و کارآفرینی بافقی نو با حمایت شــرکا سنگ آهن مرکزی ایران و 
بنیاد نخبگان استان یزد با هدف »توسعه فرهنگ کارآفرینی«، »ایجاد یک مرکز 
یکپارچه برای کارآفرینی با استفاده از ظرفیت شهروندان«، »تسهیل امر اشتغال 
و رفع موانع جذب ایده ها و حمایت از صاحبان آن ها«، »ایجاد فضای استقرار«، 
»افزایش سرانه درآمدی جامعه« و نایجاد شــبکه ای گسترده میان کارآفرینی، 
کارآفرینان فعال استان و فعالان زیست بوم کارآفرینی در سراسر کشور« راه اندازی 

شده و به بهره برداری رسیده است.
خانه نخبگان، خانه استارتاپ ها، خانه خلاق، خانه رسانه، کافه بازی و سرگرمی 
و محیطی برای گردهمایی استارتاپ ها از بخش های اصلی مرکز نوآوری بافقی نو 

به شمار می رود.
مرکز نوآوری و کارآفرینی در راستای پاســخگویی به یکی از خواسته های این 
شهرستان، در فضای ۹۰۰ متر مربع در ۳ ماه به بهره برداری رسیده است و حمایت، 

هدایت و آموزش کارآفرینان و نوآوران را در دستور کار خود قرار داده است.

خبر

گــزارش ســایت جهانــی 
اسپیدتست نشــان می دهد 
که سرعت اینترنت همراه در 
ایران بــا افزایش صددرصدی 
نســبت بــه ابتــدای دولت 
سیزدهم به ۳۶ مگابیت بر ثانیه رسیده است و هم اکنون 
از این نظر ایران در جایگاه بهتری نسبت به کشورهای 
مطرحی چون اندونزی، آرژانتین، مصر و ترکیه قرار دارد.

به گزارش وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، پیرو 
انتشــار گزارشــی پیرامون رتبه بندی سرعت اینترنت 
کشورهای دنیا توسط ســایت جهانی اسپیدتست و باز 
نشر معنا دار آن در خبرگزاری ایسنا و برخی سایت های 
خبری، توضیحات زیر جهت روشن شدن موضوع، ارایه 

می شود:
بر اساس همین مرجع )اسپید تست( که ماهانه گزارش 
خود را ارائه می دهد، در ۲۱ ماه گذشــته دائماً سرعت 

اینترنت ثابت و همراه ایران در حال افزایش بوده است 
که این نشانه تلاش وزارت ارتباطات و اپراتورها است. به 
طوری که سرعت اینترنت موبایل از حدود ۱۸ مگابیت 
بر ثانیه در ابتدای دولت به حدود ۳۶ مگابیت بر ثانیه در 
ماه جاری رسیده است که افزایش تقریباً ۱۰۰ درصدی 

سرعت را نشان می دهد.
همچنین سرعت اینترنت ثابت نیز از حدود ۹.۵ مگابیت 
بر ثانیــه در ابتدای دولت به ۱۲.۶ مگابیــت بر ثانیه در 
ماه جاری رسیده اســت که بهبود ۳۳ درصدی را نشان 

می دهد.
ضمن اینکه باید اشاره شود که با توجه به ارتقای سرعتی 
که در ۲۰ ماه گذشته در بخش اینترنت همراه در کشور 
اتفاق افتاده، هم اکنون سرعت اینترنت همراه در ایران 
بیشــتر از ده ها کشــور بزرگ و مطرح همچون ترکیه، 
روسیه، اندونزی، پاکستان، شیلی، قزاقستان، مکزیک، 

فیلیپین، مصر و آرژانتین است.
علاوه بر آن باید متذکر شد که جایگاه نامناسب ایران در 
حوزه اینترنت ثابت به دلیل سال های عقب ماندگی های 
جدی این حوزه در بخش توسعه ارتباطات ثابت رخ داده 

که وزارت ارتباطات در دولت سیزدهم برنامه ریزی کرده 
است تا با اجرای پروژه ملی فیبرنوری منازل و کسب و 
کارها، ارتقای جدی در سرعت و پایداری دسترسی های 
مردم در بخش اینترنــت ثابت ایجاد شــود که بر پایه 

آخرین آمار ارایه سایت iranfttx.ir تاکنون بیش از سه 
میلیون و ۲۰۰ هزار خانوار در این پروژه تحت پوشــش 
قرار گرفته اند و این میزان تا پایان سال به ۸ تا ۱۰ میلیون 

پوشش می رسد.

گزارش اسپیدتست نشان می دهد؛

افزایش ۱۰۰ درصدی سرعت اینترنت همراه
رشد ۳۳ درصدی اینترنت ثابت از ابتدای دولت سیزدهم

Newskasbokar@gmail.com

نخســتین دوره »اعتبارســنجی کســب وکارهای 
نوپای نانو« در ســال ۱۴۰۲ با حضــور ۱۲ تیم فعال 
در حوزه فناوری نانو آغاز شــد. گروه توسعه فناوری و 
نوآوری ستاد توســعه فناوری نانو دوره اعتبارسنجی 
کســب وکارهای نوپا را بــا هدف کمک بــه تیم های 
نانویی برای بررســی قابلیت تبدیل کــردن فناوری 
 خود به یــک کســب وکار تکرارپذیــر و مقیاس پذیر 

برگزار کرد.
در این دوره تیم ها در گام اول برای برقراری ارتباط بهتر 
با مشتریان آماده می شوند و پس از شناخت نیاز اصلی 

مشتریان، تلاش می کنند که ارزش پیشنهادی خود را 
برای بخشی از مشتریان که نیاز بیشتری به محصولشان 
دارند، باز طراحی کنند و به نحوی به محصول متناسب 

با نیاز بازار دست پیدا کنند.
هدف از این دوره آن اســت که تیم هــا فرضیات خود 
را در مورد کسب وکارشــان اعتبارســنجی نمایند تا 
در ادامه مســیر خود ریسک شکست و اشــتباه را به 
حداقل ممکن برســانند. در برخی موارد اگر محصول 
و ارزش پیشنهادی این تیم ها کششی در بازار نداشت 
می تواننــد رویکرد و اســتراتژی کســب وکار خود را 

متناسب با نیاز بازار تغییر دهند. با اعتبار بخشیدن به 
جنبه های مختلف یک کسب وکار از طریق شیوه هایی 
که در ایــن دوره موردبحث قرار می گیــرد، تیم های 
شرکت کننده می توانند بخشی از بازار را که نیاز بیشتری 
به محصولشان دارند شناسایی کرده و مدل کسب وکار 
خود را بر اساس حضور در این بخش از بازار طراحی و 

تدوین کنند.
براساس گزارش ستاد ویژه توســعه فناوری نانو،  ابتدا 
۲۰ تیم در جلســه معرفی نهمین دوره اعتبارسنجی 
کسب وکارهای نوپای نانویی شرکت کرده بودند و پس 

از ارزیابی و غربالگری اولیه، ۱۲ تیم برای حضور در دوره 
پذیرش نهایی شدند.

این دوره با حمایت ستاد توســعه فناوری نانو برگزار 
شده است و در پایان دوره، شرکت کنندگان براساس 
شاخص های تیم، امکان پذیر بودن توسعه محصول و 
بازار، بررسی می شــوند که در صورت رسیدن به یک 
مدل کسب وکار اعتبارسنجی شده و تایید در ارزیابی 
از حمایت های بلاعوض ستاد توسعه فناوری نانو برای 
توســعه نمونه اولیه کاربردی تا سقف ۱ میلیارد ریال، 

بهره مند می شوند.

مدیرکل راهبری شغلی کمیته امداد امام خمینی )ره( 
با اشاره به فعالیت کمیته امداد در ۱۴ حوزه کسب و کار 
اظهار داشت: از جمله اولویت های کمیته در این حوزه، 
حمایت از خرید محصولات دانش بنیان و فناورانه دارای 

ظرفیت ایجاد اشتغال بالا و کم سرمایه بر است.
مهدی روح الهی مدیرکل راهبری شغلی کمیته امداد 
امام خمینی )ره( که با موضوع الگوی حمایتی و تعاملی 
کمیته امداد در زیست بوم نوآوری و فناوری در سالن 
اصلی نمایشگاه فناوری ها و محصولات محرومیت زدا 
سخن می گفت با اشــاره به اقدامات گسترده کمیته 
امداد امام خمینی)ره( در حوزه اشتغال تصریح کرد: تا 
به امروز بیش از ۹۳ هزار نفر تحت آموزش کمیته امداد 
امام خمینی )ره( قرار گرفتند و در ســال گذشته هم 

بستر اجرای ۳۰۰ هزار طرح را ایجاد کردیم.
وی تصریح کرد: کمیتــه امداد در ۱۴ حوزه کســب 
و کار فعالیــت دارد که بزرگترین آن ها کشــاورزی و 
دامپروری و بعد از آن خدمات فرش و صنایع دســتی 
است. خوشبختانه کمیته امداد نه از لحاظ حوزه های 
کســب و کار محدودیت دارد و نه از لحاظ حوزه های 

دریافت خدمات. روح اللهی خاطرنشــان کرد: کمیته 
امداد فعالیت هایی را در خوزع زیرســاختی انجام داده 
که از مهمترین محورهای آن، شناسایی دقیق نیازها 
در سطح کشور، سازماندهی مشارکت خیرین و هدایت 
هوشمند متقاضیان اشــتغال و کارآفرینان حرفه ای 

است.
وی درباره سیاســت های کمیته امداد در حوزه دانش 
بنیان گفت: سیاســت  کمیته امداد امام خمینی )ره( 
در ورد به زیســت بوم فناوری و نــوآوری، حمایت از 
توســعه بازار محصولات و کســب و کارهای فناورانه 
به جای حمایت از توســعه ایده هــای فناورانه، ورود 
به حوزه های مغفــول مانده به منظــور جلوگیری از 
پیش روی و توســعه فقر در مناطق محروم و پرآسیب 
مانند فناوری های حوزه خدمــات اجتماعی و امنیت 
غذایــی و آب و محیط زیســت، هم افزایی بــا منابع و 
توانمندی ها و امکانات دیگر دســتگاه هــا برای ارایه 
خدماتی همچون برون ســپاری خدمات شــتابدهی 

و تجاری ســازی محصولات دانش بنیــان و برگزاری 
رویدادهای فناورانه، طراحی معماری مرکز با حداقل 
نیروی انسانی و چابک ســازی در ارائه خدمت، اولویت 
حمایت از طرح های برطرف کننــده نیازهای جامعه 

محرومین و با اشتغال زایی بالا و کم سرمایه بر است.
مدیر کل راهبری شــغلی کمیته امــداد ادامه داد: در 
حقیقت در کمیته امداد به دنبال این هســتیم که از 
ظرفیت هایی که در مراکز کشور شکل گرفتند، به نحو 
مطلوب برای رفع نیازهای زنجیره های تولیدی که با ما 
در حال همکاری هستند، استفاده کنیم؛ از سمت دیگر 
در ازای ماموریتی که کمیته امــداد دارد، نیاز دارد در 
حوزه سازمانی حمایت شود و در آخر توسعه بازار کسب 

و کار و حمایت از آن است.
وی درباره حوزه های اولویت دار و برنامه های حمایتی 
کمیته در زیست بوم فناوری و نوآوری گفت: حوزه   های 
اولویت دار در کمیته امداد امام خمینی )ره( عبارتند از 
حمایت از کسب و کارهای دانش بنیان قابل تعریف در 

الگوی راهبری شغلی مانند پهپاد و پرینتر سه بعدی، 
حمایت از خرید محصولات دانش بنیان و فناورانه دارای 
ظرفیت ایجاد اشتغال بالا و کم ســرمایه بر مانند انواع 
طرح های ماشین سازی و استخرهای متراکم پرورش 
ماهی، حمایت از کســب و کارهای نوآورانه در حوزه 
خدمات اجتماعی به اقشار آســیب پذیر مثل خدمات 
مشاوره و توانمندســازی به دانش آموزان بی بضاعت، 
رسوخ فناوری و بهبود فرآیند تولید در مشاغل  پرتکرار 
در امداد به منظور افزایش بهره وری و حمایت از خدمات 

توانمدساز و شبکه ساز راهبردی شغلی.
روح الهی در پایــان جامعه هــدف حمایت های مرکز 
نــوآوری و کارآفرینــی اجتماعی کمیته امــداد امام 
خمینی )ره( را چهــار گروه افراد نــوآور و خلاق )در 
جامعه هــدف خدمتی امداد(، کارآفرینــان و نوآوران 
اجتماعی، شــرکت های دانش بنیان و فناور و خلاق 
و در آخر راهبران شــغلی عنوان کرد و گفت: از جمله 
بســته های حمایتی امداد چه برای کارآفرینان و چه 
برای متقاضی شغل، تســهیلات قرض الحسنه ۳۰۰ 

میلیون تومانی است.

یک مجموعه فناور در مرکز رشد پارک فناوری پردیس 
توانسته اســت مجموعه نرم افزار حسابداری آنلاین، 
هوش تجاری )BI( و چت بات هوش مصنوعی مشاور 
مالیاتی را طراحی کند تا عملیات مالی و مالیاتی کسب 
و کارها تسهیل شــود.نرم افزارهای حسابداری کسب 
و کارها را در خصوص شناســایی، ثبت، گزارشــگری 
اطلاعات مالی شامل درآمدها، هزینه ها، دریافت ها و 
پرداخت ها یاری کرده و به آنها در تصمیم گیری های 
عملیاتی و پایش عملیات کسب و کار کمک می کند. 
هسته فناور »ایزی حساب« از شرکت های مرکز رشد 
پارک فناوری پردیس توانسته است با استفاده از هوش 
مصنوعی و هوش تجاری، نرم افزاری پیشرو در حوزه 

حسابداری تولید کند.
سهیل ترکاشــوند مدیرعامل این مجموعه با اشاره به 
حضور در مجموعه کوآپ در پــارک فناوری پردیس 
گفــت: کارمــان را در حوزه مالــی و نــرم افزارهای 
حسابداری از کوآپ به عنوان یک فضای کار اشتراکی 

در پارک فناوری پردیس آغاز کردیم. با مشورت هایی 
که در کوآپ گرفتیم، دو حوزه هوش مصنوعی و هوش 
تجاری هم به فعالیت خود اضافــه کردیم تا در نهایت 
مجموعه نرم افزار حســابداری، هوش تجاری و چت 
بات مشــاور مالیاتی نرم افزار تحت شــبکه و اینترنت 
حســابداری، تهیه شــد. وی افزود: جامعه هدف این 
مجموعه نرم افــزاری، اصنــاف و مجموعه های خرد 
هستند که با چالش های مالی و مالیاتی روبرو هستند 
و با استفاده از آن می توانند ثبت عملیات مالی در نرم 
افزار حسابداری و دریافت خدمات مالیاتی و مالی را به 

صورت همزمان داشته باشند.
ترکاشوند ادامه داد: نقطه تمایز این نرم افزار با سایر نرم 
افزارهای حسابداری استفاده از هوش مصنوعی و هوش 
تجاری در انجام خدمات مالیاتی و مالی اســت؛ به این 
نحو که با طراحی یک چت بــات )chatbot( مالی و 

مالیاتی، پشتیبانی های لازم صورت می گیرد.
مدیرعامل هســته فناور ایزی حســاب در خصوص 

مشــکلات اســتفاده از هوش مصنوعی در نــرم افزار 
حســابداری گفت: مشــکلات مربوط به تحریم ها و 
اختلالات اینترنت از یکسو و تأمین هزینه های سرور 
نرم افزار »کلود« حســابداری از سویی دیگر در مسیر 
فعالیت ما وجود دارد که برای رفع آنها نیازمند حمایت 
های لازم هســتیم.وی حضور در نمایشگاه اینوتکس 
۲۰۲۳ را اتفاقی مبارک خواند و افزود: در نمایشــگاه 
اینوتکس ۲۰۲۳ با ارائه محصول خود توانستیم با چند 
مجموعه بزرگ مالی و بانک ها توافقاتی را داشته باشیم 
که در حال پیگیری این توافق ها برای رسیدن به نتیجه 

و تأمین سرمایه برای مجموعه خود هستیم.
ترکاشوند در خصوص نرم افزار هوش تجاری )BI( و چت بات 
هوش مصنوعی مشاور مالیاتی نیز گفت: استفاده از هوش 
تجاری و چت بات هوش مصنوعی مشاور مالیاتی در واقع 
مانند آن است که یک مدیر خبره مالی و مالیاتی در واحد 
تجاری مستقر شــده و به آنها در خصوص پایش عملیات 
کسب و کار و خدمات مالیاتی، یاری می رساند. البته این نرم 

افزار در حال رشد و ارتقا است و بخش های مختلف دیگر 
مالی و مالیاتی به آن اضافه خواهد شد. وی افزود: در گذشته 
تجربه یک استارتاپ موفق و یک اســتارتاپ غیرموفق را 
داشتیم و اکنون با استفاده از تجربیات گذشته، از پنج سال 
پیش تولید نرم افزار حســابداری را در دستور کار داشتیم 
که منجر به بهره برداری از این محصول شد.ترکاشــوند از 
فعالیت بیش از ۳۰۰ کاربر در این نرم افزار خبر داد و ادامه 
داد: مجموعه نرم افزار حسابداری ما به گونه ای طراحی شده 
است که می تواند برای هر صنف، شخصی سازی شود و نرم 

افزار مخصوص هر صنف در اختیار آنها قرار گیرد.
وی گفت: به دلیل اســتفاده از چت هوش مصنوعی، 
پشــتیبانی این نرم افزار به صورت برخط صورت می 
شود. این کار، هزینه های پشتیبانی را کاهش داده است 
که یکی دیگر از مزیت های رقابتی این نرم افزار است. 
همچنین در استفاده از این نرم افزار قدم به قدم آموزش 
تصویری وجود دارد و کاربران می توانند بدون آموزش 

های حضوری از این سامانه استفاده کنند.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
گفت: فعالیت های دانش بنیان و فناوری در صورتی موفق 
خواهد شد که به سمت اقتصادی شدن و اشتغال زایی سوق 
داده شوند.روح الله دهقانی فیروزآبادی در بازدید کارخانه 
نوآوری درخشــان و در مراســم افتتاح نخستین صندوق 
سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی حوزه سنگ آهن، آهن و 
فولاد کشور در یزد که با حضور اســتاندار انجام شد، افزود: 
اقتصاد دانش بنیان در صورتی موفق است که به مردم روی 

آورده و مردم در زندگی خود این تاثیر را احساس کنند.
وی ادامــه داد: همه تجربیاتی که از زمان جنگ و ســپس 
دوران سازندگی داریم و موفقیت آن عرصه ، بدلیل حضور و 
مشارکت مردم بود و اکنون نیز باید به گونه ای عمل شود که 

مردم در فناوری و دانش بنیان مشارکت داشته باشند. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور گفت: در 
استان یزد نیز موفقیت های صنعت و معدن و گردشگری 
بدلیل حضور و مشارکت بخش خصوصی است و در فناوری و 
دانش بنیان نیز با بودجه دولتی امکان پذیر نیست و مشارکت 
مردم موفقیت بیشتر را رقم خواهد زد. دهقانی فیروزآبادی 
افزود: علم، اقتصاد و فناوری باید در سطح درآمدی و زندگی 
مردم تاثیر گذار باشد و در آن صورت مردم به اقتصاد دانش 

بنیان روی آورده و همراهی خواهند کرد.
وی ادامه داد: اســتان یزد از فرصت طلایی دانش بنیان و 
اقتصاد فناوری استفاده کرده و با ابتکار استاندار و با استفاده 
از هوشمندی و سخت کوشی نخبگانی استان که علاقه مند 

این دیار هستند، اقدامات بسیار قابل تقدیری داشته است. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
گفت: استان یزد قطعا از پیشقراولان دانش بنیان در کشور 
خواهد بود و با اقداماتی که انجام شــده آینده ای روشن در 
فناوری و دانش بنیان خواهد داشت . دهقانی فیروزآبادی 
در بخش دیگری از سخنان خود گفت: پنج استان کشور از 
جمله استان یزد به عنوان پایلوت طرح اقتصاد دانش بنیان 
معرفی خواهند شد که طی تفاهم نامه معاون علمی ریاست 
جمهوی، استاندار و رییس مجمع نمایندگان فعالیت خود را 

آغاز خواهندکرد.
وی افزود: اقداماتی که در این طرح انجام می شــود باید به 
اشتغالزایی بیشتر دانشجویان و نخبگان و قشر تحصیلکرده 

منجر شود و در راستای دانش بنیان و فناوری حرکت شود تا 
سهم بیشتری در اقتصاد داشته باشند. مدیرعامل سنگ آهن 
مرکزی ایران بافق نیز در این نشست گفت: صندوق پژوهش 
و فناوری غیردولتی سرمایه گذاری خطرپذیر سنگ آهن و 
صنایع وابسته با عنوان CVC ، به منظور حمایت از طرح های 
نوآورانه در زنجیره ســنگ آهن، آهن و فولاد تاسیس شده 
است. مجتبی حمیدیان اظهار کرد: مشاوره به سرمایه گذاران 
و سرمایه پذیران، برگزاری رویدادها و همایش های تخصصی 
و مساعدت در تامین مواد اولیه، تجهیزات، فضای فیزیکی و 
زیرساخت نیز از جمله خدمات اصلی این صندوق خواهد بود 
.در این مراسم تفاهم نامه های بین شرکت های دانش بنیان 

و این صندق به امضا رسید و مبادله شد .

برگزاریاولیندوره»اعتبارسنجیکسبوکارهاینوپاینانو«

فعالیتکمیتهامداددر۱۴حوزهکسبوکار
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سبکزندگي

بيمارستان هاي كشور در خوشبينانه ترين 
حالت حدود20 هزار تخت مراقبت هاي 
ويژه كم دارنــد. درحال حاضر تخت هاي 
مراقبت هاي ويژه ازنظر تعداد استاندارد، 
فقط در حد 30 درصد نيازهاي كشور  را 

تامين كرده است. 
 كمبود تخت مراقبت هاي ويژه از جمله چالش هاي وزارت بهداشت 
و حوزه درمان دركشور است. مسئولان اين حوزه تاكنون چندين بار 

نسبت به ضعف سيستم درمان كشور در اين زمينه هشدار داده اند. 
روز گذشته رئيس سازمان نظام پزشكي با تاكيد بر اينكه درصورت 
توجه به بخش مراقبت هاي ويژه مي توان حدود 28 درصد ميزان مرگ 
و مير در اين بخش را كاهش داد، بار ديگــر از كمبود20 هزار تخت 

مراقبت هاي ويژه در كشور خبر داد. 
عليرضا زالي، در دومين كنگــره بين المللي مراقبت هاي ويژه كه در 
سالن همايش هاي كتابخانه ملي برگزار شد، با بيان اينكه امروز بيش 
از هر زمان ديگري نيازمند بازشناســي رشته هاي مراقبت هاي ويژه 
هســتيم، گفت: هرچه تاخير در اين رشته براي خدمات دهي ايجاد 

شود، مشكلات زيادي را در كشور ايجاد خواهد كرد. 
وي ادامه داد: اين تخصص براساس يك ديدگاه جامعه نگر به درمان هاي 
ديگر ايجاد شده كه ارائه نوعي خدمات جامع را در بر مي گيرد. ثابت 
شده كه هركجا مديريت به يك تيم متخصص تحت عنوان مراقبت هاي 
ويژه واگذار شده، ميزان مرگ و مير كاهش يافته است. درحال حاضر 
يك و نيم درصد مرگ و ميرها در كشور در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
اتفاق مي افتد. اين درحالي است كه با توجه ويژه به اين بخش، مي توان 
حدود 16 تا 28 درصد ميزان مرگ و ميرها در اين بخش را كاهش داد. 
رئيس سازمان نظام پزشكي با بيان اينكه توجه به مراقبت هاي ويژه، 
منافع زيادي براي جامعه دارد و با ايجاد بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
و استقرار متخصص اين رشته در آنها مي توان از ميزان مرگ و ميرها 
كاست، اظهار كرد: شرايط آينده كشــور ما به گونه اي است كه نياز 
ما به مراقبت هاي ويژه رو به افزايش اســت. سالمند شدن جمعيت 
يكي از عواملي است كه نياز ما را به اينگونه مراقبت ها افزايش مي دهد. 
همچنين از ديگر عوامل مي توان به تغيير سيماي بيماري ها در كشور 
اشاره كرد. يعني سيماي بيماري ها در كشور ما تغيير كرده است؛ مثل 
بروز بيماري هاي قلبي و عروقي كه اين بيماري علاوه بر قلب و عروق 
ديگر ارگان هاي بدن را نيز درگير مي كند و بنابراين نياز به مراقبت هاي 

ويژه را افزايش مي دهد. 

  سالانه 85 هزار سرطان جديد
زالي تغيير فرآيند سرطان ها در كشــور را از ديگر عوامل نياز ويژه به 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه دانست و گفت: پيش بيني مي شود كه هر 
ساله 85 هزار مورد جديد سرطان در كشور داشته باشيم كه براساس 
اين پيش بيني و با نگاهي آينده نگرانــه بايد طرح جديدي بر بخش 
مراقبت هاي ويژه داشته باشيم. عامل ديگر افزايش نياز ما در كشور 
به بخش هاي مراقبت هاي ويژه حوادث ترافيكي است، چراكه درمان 
و نگهداري افراد آسيب ديده از اين حوادث در بخش هاي آي سي يو و 

مراقبت هاي ويژه انجام مي گيرد.

   نياز به متخصص مراقبت هاي ويژه 
وي با تاكيد بر اينكه نياز ما به متخصص مراقبت هاي ويژه در سال هاي 
آينده افزايش مي يابد، گفت: بايد تمهيداتي در اين زمينه سنجيده 
شــود كه يكي از اين تمهيدات، تجهيز مراكــز مراقبت هاي ويژه به 
فناوري هاي جديد و نياز به بازســازي فناوري هاي اين بخش است. 
تجهيزاتي كه در بخش هاي مراقبت هاي ويژه درنظر گرفته مي شود، با 
ساير بخش ها تفاوت دارد زيرا علاوه بر كميت و تعداد آنها، كيفيت آنها 
نيز مهم است. نكته دوم بحث تغيير نگرش فرآيندهاي ساختاري در 
مجموعه هاي درماني ماست كه در گذشته از يك نگاه سنتي نشات 
 مي گرفت اما امروزه بخش مراقبت هاي ويژه نياز به سيســتم هاي 

جديد دارد. 
زالي با بيان اينكه مساله مهم ديگر در زمينه رشته هاي مراقبت هاي 
ويژه در نيروي انســاني اســت، تصريح كرد: مــا در زمينه نيروي 
انســاني به تربيت فــوق تخصــص در بخش هــاي مراقبت هاي 
ويژه نيــاز داريــم. درحال حاضر ما با دو مشــكل مواجه هســتيم 
كه يكي از مشــكلات ما ازنظر كمي و به لحاظ تعداد تخت اســت. 
تعداد تخت هاي ما در كشــور از حد اســتاندارد پايين تر اســت. به 
 صورتي كه اگر همه تخت ها را حســاب كنيم، چيزي حدود 15 تا
 20 هزار تخت مراقبت هاي ويژه نياز داريم و درحال حاضر تنها حدود 
5 هزار تخت در اين بخش ها داريم كه با كمك وزارت بهداشــت در 
سال آينده 1500 تخت به تعداد آنها اضافه خواهد شد. با اين وجود30 

درصد نياز ما به تخت تامين مي شود. 

  كيفيت تخت ها ؛ دومين چالش
رئيس سازمان نظام پزشكي افزود: مشــكل ديگر ما از نظر كيفيت 
تخت هاست. تخت هاي ما از نظر كيفي استاندارد نبوده و ما در بخش 

مراقبت هاي ويژه نگاهي انتزاعي داريم كه بايد اين نگاه تصحيح شود  
زيرا بخش مراقبت هاي ويژه بك آپ يك بيمارستان است. 

وي با تاكيد بر ساماندهي تعرفه هاي مراقبت هاي ويژه گفت: ساماندهي 
تعرفه هاي اين رشته بحث انتفاع يك گروه خاص نيست و سازمان هاي 
بيمه گر بايد ورود جدي به اين رشته داشته باشند. چراكه توجه به اين 
بخش از منظر اقتصادي نيز قابل دفاع است به اين صورت كه توجه به 

آن عوارض ناشي از بيماري ها و مرگ و ميرها را كاهش مي دهد. 
زالي در بخش ديگري از سخنانش گفت: در رشته مراقبت هاي ويژه 
به دليل ماهيت فوق تخصصي آن افراد بسياري  مهارت هاي عمومي 
را در آن كسب مي كنند و بعد وارد آن مي شوند. اين درحالي است كه 
زماني كه متخصصان ما وارد بخش مراقبت هاي ويژه مي شوند درآمد 

آنها كاهش مي يابد. . 

رئيس ســازمان نظــام پزشــكي در پايــان تاكيد كــرد: بنابراين 
در ســال هاي آتي نيــاز ما بــه بخــش مراقبت هاي ويــژه چه به 
لحاظ كمــي و چه بــه لحاظ كيفــي افزايــش خواهــد يافت و 
اين نيازمند اســتقرار افــراد فوق تخصص در بخــش مراقبت هاي 
 ويژه اســت و بايــد در اين بخش هــا انضباطي حرفه اي مســتقر 

شود. 

رئيس سازمان نظام پزشكي مطرح كرد 

كمبود20هزارتختمراقبتويژه

قرص لاغري بخوريد  بيست كيلو وزن 
كم كنيد . اگر لاغر هستيد  قرص هاي 
چاقي بخوريد  و معجزه آن را د ر عرض 
د و هفته ببينيد . با ارسال پيامك بسته 

ويژه ما را د ريافت كنيد . 
اين ها بخشــي از جملات تبليغــات ماهواره اي اســت كه از 
كانال هاي مختلف فارسي زبان پخش مي شود ، با حجم بالاي 
تبليغ و بد ون د اشتن مجوز لازم. د اروهايي كه منشأ بسياري از 
بيماري هاي ناشناس و آسيب هايي است كه نمي توان نسبت 

به پخش كنند گانش اد عايي را وارد  د انست. 
گــرد ش مالي بســيار زياد  فروش ايــن نــوع از د اروها براي 
پخش كنند گان غيرمجاز آنقد ر بالاست كه سيستم پخش آن 

كاملا به روشي حرفه اي د رحال انجام است. 
د ر اختيار د اشتن ســامانه هاي پيامكي و استفاد ه از سيستم 
يكپارچه پخش محصولاتشــان د ر سراســر كشــور نشان از 
برنامه ريزي بد ون مجوز موسسات و قاچاقچياني د ارد  كه از خلا  
قانون هاي پيش گيرند ه سوءاستفاد ه كرد ه و جان مشتريان و 

مخاطبين تبليغات ماهواره اي را به خطر مي اند ازد . 
محمد  هاشــمي، مد ير روابط عمومي وزارت بهد اشت پيش از 
اين با اشــاره به افزايش تماس هاي تلفني هموطنان با مركز 
ملي اطلاع رساني د اروها و سموم وزارت بهد اشت د ر ارتباط با 
مصرف د اروهايي كه د ر شبكه هاي ماهواره اي تبليغ مي شوند ، 
گفت: از آنجا كه موارد ي از بستري د ر بيمارستان و مرگ ناشي 
از مصرف برخــي از د اروهاي كاهــش وزن از جمله فرآورد ه 
HERBAL SLIMMING گزارش شــد ه اســت، توجه 

هموطنان را به چند  نكته جلب مي نمايم. 
وي افزود : تهيه د ارو تنها بايد  از طريق سيستم د ارويي كشور 
اعم از د اروخانه ها و بيمارستان ها صورت گيرد  و حتي پزشك 
معالج هم مجاز به فروش د ارو يا فرآورد ه هاي د ارويي د ر مطب 

نيست. 
هاشــمي تاكيد  كــرد : از آنجاكه نظارت وزارت بهد اشــت بر 
د اروهاي ارائه شــد ه از طريق د اروخانه ها و بيمارســتان ها به 
واسطه كنترل د ائمي شــركت هاي توليد  كنند ه، وارد  كنند ه 
و شــركت هاي پخش د ارو صورت مي گيرد ، شهروند ان بد ون 
نگراني مي توانند  د اروي مورد  نياز خود  را از د اروخانه ها تهيه 

و استفاد ه كنند . 
هاشــمي با عنوان اين مطلــب كه فروش و تبليــغ د اروهاي 
تبليغي د ر شبكه هاي ماهواره اي صرفا جنبه سود جويي د ارد ، 
اظهارد اشــت: اغلب اين د اروها با اد عاي د اشتن مجوز وزارت 
بهد اشــت، مصرف كنند گان را به تهيه و مصــرف اين قبيل 

فرآورد ه هاي غيرمجاز ترغيب مي نمايند . 
عباس ياراحمد ي، مد ير حقوقي ســازمان غــذا و د ارو د رباره 
وجود  قوانين و ضوابط برخورد  با تبليغات د ارويي د ر شبكه هاي 
ماهواره اي فارســي زبان، گفت: چون به مد يران اين شبكه ها 
د سترسي ند اريم و آنها خارج از ايران فعاليت مي كنند  بنابراين 

قانوني هم د ر اين مورد  وضع نشد ه است. 
وي افزود : اما براي برخورد  با شــركت هاي د اخلي يا افراد ي 

كه توزيع كنند ه اين د اروها هســتند  قوانيني د اريم و د ر واقع، 
همان قوانين مصوب ســال 1334 و اصلاحات بعد ي و قانون 

تشكيلات وزارت بهد اشت كفايت مي كند . 
وي اد امه د اد : به طور خاص د ر ماد ه 18 قانون مربوط به مقررات 
امور پزشكي و د ارويي صراحتا آمد ه است كه اشخاصي كه د ر تهيه 
مواد  د ارويي به هر كيفيتي مرتكب تقلب شــوند  از آن جمله كه 
جنسي را به جاي جنس د يگر قلمد اد  كرد ه يا آن را با مواد  خارجي 
مخلوط سازند  و همچنين با علم به فساد  و تقلبي بود ن آن مواد  
براي فروش آماد ه و عرضه بد ارند  يا به فروش برسانند  يا د ارويي را 
به جاي د اروي د يگر بد هند ؛ د رصورتي كه استعمال مواد  د ارويي 
منحصرا علت فوت باشد  مجازات تهيه كنند ه اعد ام و د رصورتي كه 
 يكي از علل فوت باشــد  مجازات تهيه كنند ه حبس د ائم خواهد 

 بود .  وي همچنين با نام بــرد ن از افراد ي كه به عنوان نمايند ه 
فروش اين د اروها د ر شــبكه هاي ماهواره اي شــماره تلفن 
خود  را اعلام مي كنند ، افزود : بنابر تشــخيص قاضي حد اكثر 
 مجــازات پيش بيني شــد ه د ر قانــون براي چنيــن جرمي 

اعد ام است. 
مد يرحقوقي سازمان غذا و د ارو گفت: البته ما د ر اين پروند ه ها 
با افراد ي مواجه بود يم كه عمد تا به عنــوان كارمند  يا پيك يا 
تلفنچي استخد ام شــد ه بود ند  و چون معمولا اين شركت ها 
نشاني خود  را به هيچ مشــتري اي نمي د هند  بنابراين رد يابي 

آنها بسيار د شوار است. 
ياراحمد ي افزود : حتي د ر يكي از پروند ه هــا با فرد ي مواجه 
شد يم كه علاوه بر تبليغ براي فروش د ارو د ر شبكه ماهواره اي، 

نســبت به فروش لباس و كفش د ر د اخل كشــور هم تبليغ 
مي كرد . 

وي اد امه د اد : بازرســان ما د ر چند  پروند ه به طور شــبانه روز 
كار كرد نــد  تا توانســتند  عوامل ايــن شــركت ها را رد يابي 
كرد ه و بــا همكاري مامــوران انتظامي، بازد اشــت و تحويل 
مراجع قضايي شد ند  اما افراد  د ســتگير شد ه معمولا از سطح 
 مد ير شــركت فراتر نيســتند  و عوامل اصلي خارج از كشور 

حضور د اشتند . 
مد يرحقوقي ســازمان غذا و د ارو همچنين گفت: با توجه به 
اينكه توليد  و توزيع اين د اروها ســود د هي بسيار بالايي د ارد  
به طوري كه به گفته افراد  بازد اشت شد ه، بسته بند ي و توزيع 
د اروها د ر د اخل كشور گاه از 300 الي 1000 د رصد  براي اين 

افراد  سود آوري د اشته كه همين ارقام براي بسياري افراد  اين 
انگيزه را ايجاد  مي كند  كه وارد  اين عرصه شوند  د رحالي كه از 
قبح ماجرا هم بي اطلاعند  و نمي د انند  كه سلامت جامعه را با 
چه خطري مواجه مي كنند ؛ شايد  حتي بايد  براي اين افراد  هم 

فرهنگ سازي صورت بگيرد . 
ياراحمد ي د ر پايان با بيان اينكه غيــر از مواد  قد يمي قانون، 
هيچ تاكيد  جد يد ي براي ممنوعيت ايــن د اروها و برخورد  با 
عوامل توليد  و توزيع آن وجود  ند ارد ، خاطر نشان كرد : جلسات 
مشتركي بين مسئولان سازمان نظام پزشكي، وزارت ارشاد ، 
ســازمان غذا و د ارو و نيروي انتظامي د رحال برگزاري است 
تا آيين نامه ها و د ســتورالعمل هاي ويــژه اي د ر اين خصوص 

تد وين شود . 

وزارت بهد اشت نسبت به برخورد  با متخلفان هشد ار د اد 

سود1000درصديتوزيعداروهايماهوارهاي
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کشاورزي

رئيس سازمان د امپزشــكي گفت: 8/8 
ميليارد  تومان غرامت به خسارت د يد گان 
 VHS از پــرورش ماهي كــه از بيماري
خســارت د يد ه اند ، پرد اخت مي شــود  
به شــرطي كه بعــد  از اعلام ســازمان 
د امپزشكي بلافاصله توليد  خود  را قطع كرد ه باشند . مهد ي خلج د ر 
پاسخ به سوال مبني بر اينكه پرورش د هند گان ماهي عنوان مي كنند  
از غرامت حد ود  10 ميليارد  توماني خسارت د يد گان پرورش ماهي 
قزل آلا از ويــروس VHS، مبلغي د ريافــت نكرد ه اند ، گفت: مبلغ 
مذكور معاد ل 8 ميليارد  و 800 ميليون تومان است و ما به آن د سته 
از مزارع پرورش ماهي خســارت مي د هيم كه بعد  از اعلام سازمان 
د امپزشــكي بلافاصله توليد  خود  را قطع كرد ند . ولي به آن د سته از 
پرورش د هند گاني كه د ر مقابل اعلام خطر نسبت به ويروس توجهي 
نكرد ند  و به توليد  اد امه د اد ند  و باعث آلود گي ســاير مزارع شــد ند ، 

هيچگونه خسارتي پرد اخت نخواهيم كرد . 

  نيمي از مراكز پرورش قزل آلا، واجــد  د ريافت پروانه 
بهد اشتي نيستند 

رئيس سازمان د امپزشكي د ر پاسخ به سوال د يگري مبني بر اينكه 
طبق گفته پرورش د هنــد گان ماهي قزل آلا يكي از د لايل شــيوع 
ويروس VHS د ر بين مزارع پرورش ماهي، نزد يكي مزارع به يكد يگر 
بود ه است و چرا سازمان مجوزهايي را د ر فواصل نزد يك براي احد اث 
مزارع پرورش ماهي مي د هد ، گفت: 50 د رصد  مزارع پرورش قزل آلا 
واجد  د ريافت پروانه بهد اشتي نيستند  ولي به هرحال شكل گرفته و ما 
نتايج آن را مي بينيم. وي افزود : د ر آيند ه بايد  به د نبال تغيير باشيم و 
پرورش د هند ه خود ش الزامات پرورش را رعايت كند  و نسبت به آن 

متعهد  باشد . 

  نياز ايران به 700 ميليون تخم چشم زد ه ماهي قزل آلا
رئيس سازمان د امپزشكي كشور با بيان اينكه ويروس VHS يكي 
از خطرناك ترين بيماري ماهيان قزل آلاست، گفت: رد پاي ويروس 
مذكور از سال 1382 د ر كشــور تاييد  و به مراجع بين المللي اعلام 
شد ه است. وي افزود : با تغيير اقليم و گرم شد ن هوا، آب هاي سطحي 
كاهش مي يابد  و به اين ترتيب ويروس هايي از قبيل VHS موجب 
اثرگذاري بر ماهي  قزل آلا كه نوعي ماهي ســرد آبي است، مي شود . 
وي با اشاره به تعد د  مزارع پرورش ماهي و افزايش روزافزون آنها چه 
به لحاظ تعد اد  و چه به لحاظ توليد ، گفت: نياز سالانه به تخم چشم زد ه 

ماهي قزل آلا حد ود  650 تا 700 ميليون است د رحالي كه حد ود  200 
ميليون آن د ر د اخل تامين مي شود . 

  تخم ماهي قاچاق، عامل ورود  آلود گي به مزارع پرورش 
ماهي

رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: سازمان شيلات كميت تخم 
چشم زد ه ماهي را تعيين مي كند  و سازمان د امپزشكي د ر تعيين كميت 
و تعيين شركت وارد كنند ه آن نقشي ند ارد  بلكه فقط يك نقش حاكميتي 
را بر عهد ه د ارد . خلج اظهار د اشت: نظارت بر محصول وارد  شد ه بر عهد ه 

سازمان د امپزشكي است كه اين سازمان با اين موضوع به صورت جد ي 
برخورد  مي كند . رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: هم اكنون از 
كشورهاي مختلف مانند  فرانسه، د انمارك و اسپانيا با شرايط منطقي 
تخم چشم زد ه ماهي به كشور وارد  مي شود  و د ر 3 سال اخير حد ود  1122 
نمونه از همه محموله هاي وارد اتي برد اشت شد ه و 1608 آزمايش روي 
 VHS آنها انجام شد ه كه د رنتيجه آزمايشات هيچ گونه رد پايي از ويروس
د ر محموله هاي وارد اتي نبود ه است. وي افزود : اگر از طريق قاچاق محموله 
آلود ه وارد  مي شود ، ما نمي توانيم آن را كشف كنيم و اين وظيفه بر عهد ه 
ما نيست. به گزارش فارس، رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: براي 

آيند ه د ر پرورش اين ماهي بايد  به سمت تجهيز و سيستم هاي مد اربسته 
حركت كنيم و آب ورود ي و خروجي از استخرهاي مزارع پرورش ماهي 
مشخص باشد . خلج بيان د اشــت: د ر حال حاضر مزارع پرورش ماهي 
قزل آلا به شرايطي رسيد ه كه آماد گي مجد د  براي ريختن بچه ماهي را 

د ارد  مشروط بر اينكه ضوابط بهد اشتي د ر آن رعايت شود . 

  ويروس آنفولانزاي فوق حاد  پرند گان د ر ايران گرد ش 
ند ارد 

خلج با اشاره به آنفولانزاي پرند گان كه صنعت طيور و بهد اشت عمومي 

و همچنين سلامت انسان ها را د چار مخاطره جد ي مي كند ، گفت: بر 
اين اساس اكيپي از سازمان د امپزشكي و محيط زيست ساماند هي 
شــد  تا د ر مناطقی كه پرند گان مهاجر وجود  د ارند ، مراقبت هايي 

به عمل  آيد .
 رئيس سازمان د امپزشكي كشور اظهار د اشت: اين سازمان ساماند هی 
31 هزار و 394 نمونه از تعد اد  961 واحد  پرورش طيور صنعتي و 380 
روستا را انجام د اد  و روي اين نمونه ها بالغ بر 105 هزار آزمايش صورت 
گرفت. وي افزود : رهاورد  اين تلاش اين بود  كه ويروس آنفولانزاي فوق 

حاد  پرند گان د ر كشور د ر گرد ش نيست. 

رئيسسازماندامپزشكيخبرداد

پرداخت خسارت مشروط به پرورش د هند گان ماهي

رئيس شــوراي ملي زعفران نسبت به 
بي توجهي مسئولان به پروسه توليد تا 
بازار و صادرات زعفران طي ســال هاي 
گذشته انتقاد كرد و گفت: زعفران كالاي 
لوكس نيست و بايد نگاه به اين محصول 
به عنوان يك كالاي فوق اســتراتژيك براي كشــور تغيير كند. 
غلامحسين شافعي اظهار كرد: توليد زعفران طي سال هاي اخير 
افزايش مناسبي داشته و سطح زير كشت آن در كشور بالا رفته اما 
مشكلي كه در اين زمينه وجود دارد، اين است كه راندمان توليد 
زعفران در ايران در مقايسه با ديگر كشورها بسيار پايين تر است كه 
البته وزارت جهاد كشاورزي اقداماتي در اين زمينه انجام داده است. 

   طرح جامع زعفران از بايگاني خارج شود
وي افزود: راه حل مشكل توليد زعفران اجراي »طرح جامع زعفران« 
است كه سال ها پيش به تصويب رسيده اما اجباري نشد و به نظر 
مي رسد عمده ترين مشكل ســر راه اجراي اين طرح، بودجه بوده 
كه گريبان گير مسئولان شده است. شافعي ادامه داد: طرح جامع 
زعفران مي تواند بهره وري توليد را افزايش دهد و هرچه زودتر در 
كشور اجرايي شود و به توليد كمي و كيفي اين محصول استراتژيك 

كمك كند. 

   كشت زعفران فقط در مناطق كم  بارش
رئيس شــوراي ملي زعفران گفت: يكي از مشكلاتي كه در توليد 
زعفران وجود دارد، توســعه كشــت آن در همه مناطق كشــور 
است درحالي كه زعفران در شــرايط بحران آبي كه هم اكنون در 
كشــور به وجود آمده اســت، به عنوان محصولي كه مي تواند در 
 شرايط كم آبي رشد كند، بايد در مناطق كم آب و كم بارش توسعه

 يابد. 

   برند سازي براي زعفران ايراني ضروري است
شــافعي درباره مشــكلات صادرات زعفــران نيز اظهــار كرد: 
در بــازار جهاني زعفران بــا رقباي جديدي روبه رو هســتيم كه 
اصولي تر و علمي تر از ايران كار مي كنند امــا بايد بتوانيم ضمن 
حفظ بازار زعفــران ايراني در فضاي بين المللي، به برندســازي 
 زعفران كه مــورد بي مهري قرار گرفته اســت، بيــش از پيش 

توجه كنيم. 
   وصل شدن به مشتري نهايي بدون واسطه ها

رئيس اتــاق بازرگاني ايران بــا بيان اينكه طي ســال هاي اخير 
تلاشــي براي تثبيت زعفران ايراني در بازارهــاي جهاني انجام 
نشده است، گفت: يكي ديگر از مشــكلات صادرات زعفران اين 
است كه نمي توانيم مســتقيما محصول خود را به مصرف كننده 
برسانيم و در اين راه بيشــترين صادرات زعفران ايراني به وسيله  
واســطه هايي صورت مي گيرد كه آن را به نام خود به كشورهاي 
ديگر و مصرف كنندگان نهايي صادر مي كنند. وي افزود: شوراي 
ملي زعفران پيشنهاداتي در اين زمينه مطرح كرده كه با همكاري 
كميسيون كشاورزي مجلس اميدواريم بتوانيم برند ملي زعفران 
ايراني را بشناسانيم و مستقيما توليد خود را به مصرف كننده نهايي 

متصل كنيم كه در اين صورت ارزش افزوده چند برابر نصيب ايران 
و صادر كنندگان زعفران مي شود. 

   ضرورت توجه به صنايع تبديلي
به گزارش ايسنا، شافعي تصريح كرد: يكي ديگر از مشكلات موجود 
در بازار زعفران توجه نكردن به صنايع تبديلي است. درحالي كه در 

دپارتمان هاي بين المللي همواره شــاهد رونمايي از دستاوردها و 
محصولات حاصل از دو محصول عمده ايراني )زعفران و انار( هستيم. 

   زعفران تا پايان سال به بورس مي رود
50 درصد مسير ورود زعفران به بورس طي شده است و اميدواريم 
تا پايان سال اين اتفاق به طور كامل محقق شود. محمدرضا قدسي، 

مدير امور باغباني  سازمان جهاد  كشاورزي خراسان رضوي با اعلام 
اين خبر عرضه زعفران در بورس را كمكي به صادرات زعفران در 
سطح جهاني دانست و اظهار كرد: عرضه زعفران در بورس، اعتبار 
صادرات آن را در برند جهانــي افزايش مي دهد و اين اتفاق كمك 
شاياني به بازار زعفران خواهد كرد. وي با اشاره به اينكه سازمان جهاد 
كشاورزي براي بهبود كيفيت زعفران در مرحله توليد تلاش خود 

را كرده است، اظهار كرد: كارگزاران بورس بايد بقيه مسير را كامل 
كنند، البته تاكنون ميزاني از زعفران خريداري شده اما اين مقدار به 
اندازه كافي نيست. قدسي نارضايتي رئيس اتحاديه صادركنندگان 
زعفران استان از وضعيت بازار را ناشي از نوسان قيمت ها دانست 
 و گفت: اگر زعفــران وارد بورس شــود، شــاهد تثبيت قيمت 

خواهيم بود. 

زعفرانکالایفوقاستراتژیک

کشت زعفران فقط در مناطق کم بارش
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اصناف

د رحالي كه رئيس اتحاد يه بنكد اران مواد  
غذايي از تخفيف 50 د رصد ي تن ماهي 
و بي نصيب مانــد ن مصرف كنند گان از 
اين امر خبر د اد ه، د بير سند يكاي صنايع 
كنســرو اعلام كرد  واحد  هاي توليد ي 

زير پله اي براي افزايش فروش خود  تخفيف  قائل مي شوند . 
محمد  ميررضوي د رباره تخفيف 2500 توماني تن ماهي كه البته 
به جيب عمد ه فروشان مي رود ، گفت: واحد هاي توليد  تن ماهي كه 
استاند ارد  و تحت نظر وزارت بهد اشت هستند ، چنين تخفيف هايي 

را ارائه نمي كنند . 
وي قيمت مصوب هر قوطي تن ماهــي را 5600 تا 5700 تومان 
عنوان و اظهار كرد : طبق تفاهمنامه سند يكاي تن ماهي با سازمان 
حمايت مصر ف كنند گان و توليد كنند گان، قرار شــد ه است كه 
قيمت هر قوطي تن ماهي براساس نوع و وزن بين 5600 تا 5700 

تومان د رنظر گرفته شود . 
ميررضوي گفــت: ارائه تخفيف هاي 50 د رصــد ي براي فروش 
تن ماهي از ســوي واحد هــاي توليد ي غيرمجــاز كه اصطلاحا 
زيرپله اي ناميد ه مي شوند ، براي افزايش فروش صورت مي گيرد  
و خريد اران بايد  هنگام خريد  به برند  و علامت استاند ارد  تن ماهي 
توجه كنند . وي تعد اد  واحد هاي توليــد  تن ماهي را 120 واحد  
عنوان و اظهار كرد : از اين تعد اد  70 د رصد  آنها به صورت غيرمجاز و 
زيرپله اي ها فعاليت مي كنند .  د بير سند يكاي صنايع كنسرو ايران 
اد امه د اد : بســياري از واحد هاي توليد  تن ماهي به د ليل نظارت 
و كنترل از سوي ســند يكا، تمايل به عضويت د ر اين مجموعه را 
ند ارند .  وي با بيان اينكه وزارت بهد اشت و سازمان ملي استاند ارد  
برخورد هاي لازم را بــراي مقابله با واحد هــاي زيرپله اي انجام 
مي د هند ، گفت: واحد  هايي كه عضو ســند يكا هستند ، تن ماهي 

مرغوب و باكيفيت د ر بازار عرضه مي كنند . 
ميررضوي با بيان اينكه تن ماهي اســتاند ارد  ايراني قابل رقابت با 
محصول كشورهاي اروپايي و آســيايي است، اظهار كرد : سالانه 
صاد رات بسيار خوبي به كشورهاي اروپايي و آسيايي بد ون مشكل 

صورت مي گيرد . 
د بير ســند يكاي صنايع كنسرو ايران وزن اســتاند ارد  هر قوطي 
تن ماهي را 180 گرم عنوان كرد  و گفت: اگر واحد  توليد ي قصد  
كاهش وزن د اشته باشــد ، بايد  آن را روي قوطي د رج كند  و اگر 
حجم مواد  موجود  د ر قوطي كمتر از وزن د رج شد ه روي قوطي بود ، 

مصر ف كنند ه بايد  از مصرف تن ماهي صرف نظر كند . 
وي اد امه د اد : فروش تن ماهي 1200 توماني د ر حاشيه اتوبان ها 
غيرمنطقي است چراكه بسته بند ي هر قوطي تن ماهي 400 تومان 

هزينه د ارد  و با توجه به اينكه تن ماهي يك ماد ه غذايي مهم است، 
مصر ف كنند ه بايد  از خريد  اينگونه تن ماهي ها جد ا خود د اري كند . 

ميررضوي يكي د يگر از راهكارهاي تشخيص تن ماهي استاند ارد  
و سالم را توجه به كلمه »تن« روي بســته بند ي عنوان و اظهار 

كرد : مصر ف كنند گان بايد  هنــگام خريد  تن ماهي به تمام نكات 
توجه كنند . 

 رئيس اتحاد يه بنكد اران مواد  غذايي هشد ار د اد  

تخفيف50درصديتنماهيهايزيرپلهاي

اتحاديه هتلداران تهران در سال 1328 
همزمان با رشد و توســعه فعاليت هاي 
جهانگردي راه اندازي شد و پس از گذشت 
65 سال از تاسيس آن يكي از قديمي ترين 
اتحاديه ها در كشــور محسوب مي شود. 
اين اتحاديه از زمان تاسيس نقش موثر و بسزايي در توسعه هتل ها، 
كمك به تصويب قوانين مرتبط با اين صنعت و كاهش قوانين دست 

و پا گير داشته است. 
يكي از مهم ترين اموری كه توسط اين اتحاديه انجام مي شود، بحث 
درجه بندي هتل هاســت. در واقع همه ما مي دانيم كه هرچه يك 
هتل ستاره هاي بيشتري داشته باشد، شرايط رفاهي مطلوب تر و 
همچنين قيمت گران تري دارد. اگرچه اين سيستم تقسيم بندي و 
ستاره دهي به هتل ها همواره مورد اعتراض برخي از منتقدين بوده 
است اما هنوز هم به عنوان پذيرفته ترين طبقه بندي مراكز اقامتي در 
سراسر جهان كاربرد دارد.  البته اين نوع تقسيم بندي بر اساس تعداد 
ستاره ها را در بسياري از مراكز تفريحي- خدماتي و حتي رستوران ها 

شاهد هستيم. 
نوع سرويس دهي به مهمانان، ميزان حرفه اي بودن كاركنان هتل، 
محل قرارگيري هتل در شهر، امكانات ورزشي– تفريحي جانبي، 
نوع و تعداد رستوران و كافي شاپ هاي موجود، وسايل به كار رفته 
در اتاق ها و لابي هتل، امكانات ارتباطي و خدمات جانبي هر يك در 

كسب تعداد بيشتر ستاره هاي هتل تاثيرگذار هستند. 
در همين زمينه رئيس اتحاديه هتلداران اســتان تهران با تاكيد 
بر استانداردسازي هتل هاي اســتان تهران و واقعي كردن سطح 
خدمات آنها متناسب با ستاره اي كه دارند به »كسب وكار« مي گويد: 
55 درصد كل هتـل هاي تهــران درجه بندي شده اند كه از اين ميان 
برخي از آنها تاييد درجه شده اند، تعداد كمي كاهش درجه داشته اند 
و برخي نيز با اعلام تعطيلي موقت اقدام به بازسازي هتل هاي خود 
كرده اند. محمدعلي فرخ مهر با اشاره به استانداردسازي هتل هاي 
استان تهران و واقعي كردن سطح خدمات آنها متناسب با ستاره اي 
كه دارند، اظهار كرد: درجه بندي هتل هاي تهران توسط كميسيوني 
كه در سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري راه اندازي 
شده، آغاز شد و از مجموع هتل هاي استان تهران، بسياري از واحدها 

بازرسي و نظارت شدند. 
وي افزود: درجه بندي هتل ها پيش از استانداردسازي صورت گرفته و 
به هتل ها اين فرصت داده شده تا درجه و سطح استاندارد خود را ارتقا 
دهند تا پس از تاييد كميسيون، درجه  سلب شده بازگردانده شود. 

فرخ مهر خاطرنشان كرد: با توجه به هزينه بالاي بازسازي و ارتقاي 
سطح استاندارد هتل ها ، در اين بين واحدهايي هم هستند كه مثلا 
چهار ستاره بودند و دو ستاره شان گرفته شد و حالا ترجيح مي دهند 
با همان دو ستاره فعاليت كنند و نرخ خود را كاهش دهند، چرا كه 
فعلا شرايط ارتقاي درجه و هزينه كرد براي استانداردسازي را ندارند. 
وي تصريح كرد: چرا هتلي كه تازه ســاخته شده و شرايط خوبي 
دارد دوباره ملزم به اجراي طرح استانداردســازي مي شود و براي 
آن بايد هزينه  اضافه صرف كند؟! طرح ها بدون توجه به موقعيت و 
عمر هتل ها اجرا مي شوند؛ طرح همين مسائل باعث شد كه اتحاديه 

هتلداران با حمايت اداره ميراث فرهنگي و گردشــگري اســتان، 
درجه بندي هتل ها را آغاز كند.  رئيس اتحاديه هتلداران تهران در 
ادامه اظهار كرد: بعد از درجه بندي و سلب درجه از هتل ، آن واحد 
اقامتي مي تواند اقدام به استانداردسازي كند و هر زمان كه شركت 
مجري استانداردسازي و كميسيون درجه بندي اتحاديه كيفيت هتل 

را تاييد كرد ، درجه و ستاره  گرفته شده دوباره بازگردانده مي شود. 

400 هتل تا 11 سال آينده 
به گفته رئيس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري، 
با توجه به سند چشم انداز 1404 و برنامه 20 ساله براي جذب 20 
ميليون گردشگر ورودي به ايران مي توانيم طي 11 سال آينده 130 

هتل 4 و 5ستاره خود را به بيش از 400 هتل افزايش دهيم. 
اين بدان معناست كه بايد به طور متوسط 20 تا 25 هتل در سال 

بسازيم كه براي رسيدن به اين هدف نيز برنامه ريزي صورت گرفته 
و با كمك بخش خصوصي مي توان ساخت اين هتل ها را به اتمام 
رساند.  رئيس اتحاديه هتلداران استان تهران نيز با تاييد اين خبر به 
»كسب وكار« مي گويد: ساخت 400 هتل تا سال 1404 دور از ذهن 
نيست. اگر اعتمادسازي اقتصادي در كشور ايجاد شود، آنقدر پول 

وجود دارد كه سرمايه گذاران به هتل سازي رو آورند. 
محمدعلي فرخ مهر با بيان اين مطلب اظهار كرد: قطعا ســاخت 
400هتل در كشــور تا 11 ســال آينده براي جذب 20 ميليون 
گردشگر عملي اســت، چراكه همين حالا نيز حدود 200 تا 300 
هتل در شرف ساخت است كه البته برخي از آنها مجوز گرفته  و هنوز 
كار را شروع نكرده اند و برخي هم درصدي از كار را عملياتي كرده اند. 
وي با تاكيد بر اهميت شرايط اقتصادي در سرمايه گذاري براي ساخت 
هتل ها تصريح كرد: اگر شرايط اقتصادي براي سرمايه گذاران ايمن شود، 

حتي مي توان بيشتر از 400 هتل در كشور ساخت.  فرخ مهر خاطرنشان 
كرد: اينكه براي ساخت هتل حتما بايد سرمايه گذاران خارجي وارد شوند، 
درست نيست، چراكه خودمان آنقدر سرمايه دار در كشور يا خارج از ايران 
داريم كه فقط به اعتماد و امنيت اقتصادي نياز دارند و اگر مطمئن شوند 
آينده  اقتصادي و سياسي كشور مثبت است، يقينا سرمايه هايشان را به 

ايران مي آورند. 

تاكيد بر اهميت حمايت بانك ها از صنعت هتل سازي
رئيس اتحاديه هتل ها و هتل آپارتمان هاي استان تهران با تاكيد 
بر اينكه سرمايه گذاري در هتل يكي از سنگين ترين فعاليت هاي 
اقتصادي دنياست، افزود: دو بخش هتل سازي و بيمارستان سازي 
در صنعت براي ســرمايه گذاري از حساســيت، زمان بــر بودن و 
سرمايه گذاري بالا برخوردار است و اين حركت ها نيز جز با كمك 

مالي از طرف بانك ها بــه نتيجه نمي رســد.  فرخ مهر همچنين 
خاطرنشان كرد: صرف نظر از موضوع ســاخت هتل هاي جديد و 
جذب سرمايه گذاران بيشتر، لازم اســت دولت و سازمان ميراث 
فرهنگي و گردشــگري حمايت جدي تــري از هتل هاي موجود 
داشــته باشــند.  به گفته وي، اگر نيم نگاهي به آنچه كه هستيم 
شود، يقينا ســطح خدمات اين هتل ها نيز افزايش خواهد يافت 
و زماني كه تعداد گردشگران بيشتر شــود، ديگر مشكلي از نظر 
خدمات دهي نخواهيم داشــت. رئيس اتحاديــه هتل ها و هتل 
آپارتمان هاي اســتان تهران بــا بيان اينكه ســاخت 400 هتل 
11 ســال زمان مي برد و بهتر اســت تا آن زمان از داشته هايمان 
حفاظت كنيم، افزود: اين موضــوع بارها با رئيس ميراث فرهنگي 
 و گردشگري مطرح شده است و خواهان جذب حمايت هاي آنها 

هستيم. 

 آينده  اقتصادي و سياسي مثبت، تضمين كننده ساخت 400 هتل در كشور

55درصدهتلهايتهراندرجهبنديشدند
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

بغض
  سمانه عاطف درخشان

بغض ها را بايد اعدام كرد
همان مترسك هايي كه بي دعوت مي آيند 

مي نشينند وسط گلويت
و تمام شعر هاي غمگين زندگي ات را مي خوانند. 

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

حتما شما هم همانند بسياري از افراد مي خواهيد يك كار با 
ســرمايه كم راه اندازي كنيد تا در نتيجه هم خودتان رئيس 
خودتان باشيد و هم بتوانيد مخارج زندگي خود را تامين كنيد. 
ما در اين مطلب براي شما پيشنهادهايي داريم كه مي توانيد با 
كمك آنها يك كار با سرمايه كم راه اندازي كنيد. اين كار ها نياز 
به سرمايه زيادي ندارند و اگر به كاري علاقه داشته باشيد و با 
پشتكار و تلاش آن را دنبال كنيد، اطلاعات خود را در آن زمينه 
افزايش دهيد حتما موفق خواهيد شــد. به ياد داشته باشيد 
قرار نيست با اين روش ها يك شبه ميلياردر شويد، موفقيت 
يك شبه وجود ندارد و براي رسيدن به موفقيت بايد تلاش و 

سرمايه گذاري )وقت، انرژي، پول( كنيد. 

۱- صنايع دستي و كارهاي هنري
كسب درآمد با اين روش كار ساده اي نيست. اما غيرممكن هم 
نيســت. افراد زيادي با فروش صنايع دستي و كارهاي هنري 
خود در جشنواره ها و نمايشگاه ها درآمدهاي ميليوني دارند و 
از اين كار با سرمايه كم سود زيادي عايدشان مي شود. طراحي 
و نقاشي، معرق كاري، مجسمه ســازي، كار با شيشه و فلز و 
جواهرسازي كارهايي نيستند كه همه هنر انجام آنها را داشته 
باشند. پس اگر در اين زمينه ها داراي مهارت هستيد، از همين 

امروز دست به كار شويد. به نكات ذيل توجه كنيد. 
– مي توانيد كارهاي خود را در گالري هاي هنري و نمايشگاه 
با هزينه اندك به نمايش بگذاريد و مشــتريان خود را بيابيد. 
براي فروش محصولات خود بهتر است با تكنيك هاي فروش و 

بازاريابي آشنا شويد و بر علم فروش خود بيفزاييد. 
– به نمايشگاه هاي هنري مراجعه كنيد و كارهايي كه در آنجا به 
فروش مي رسد را با كارهاي خود مقايسه كنيد، آيا آثار هنري 
شما به اندازه اي خوب هستند كه بتوانيد آنها را بفروشيد؟ علاوه 
بر اين با اين كار مي توانيد نمايشگاه ها و گالري هاي هنري كه 
براي آثار شما مناسب هستند را پيدا كنيد و همچنين با افراد 
حرفه اي كه معمولا در اين مكان ها هستند آشنا شويد و از آنها 

كمك و راهنمايي بگيريد. 
- بايد به خاطر داشته باشيد همانند هر كار ديگري براي اين كار 
نيز نياز به برنامه ريزي داريد و اينكه اين كار يك كار با سرمايه 
كم است، نياز به برنامه ريزي را برطرف نمي كند. بايد بدانيد چه 
افرادي مشتري شما خواهند بود، چقدر مي توانيد درآمد داشته 
باشيد، چه هزينه هايي بايد بپردازيد، به چه مجوزهايي نياز 
داريد، محصولات خود را بايد با چه قيمتي بفروشيد تا هم سودي 

عايد شما شود هم مشتري خود را حفظ كنيد و…
– اطلاعات تماس مشتريان خود را دريافت كنيد تا آنها را در 

جريان كارها و نمايشگاه هاي بعدي قرار دهيد. 

 ۲- ارائه مشاوره هاي خلاقانه و نو
مشــاور نوآوري و خلاقيت به ديگران، چه افراد چه كسب و 
كارها، كمك مي كنند تا مهارت هاي لازم براي اثربخشي بيشتر 
و موفقيت در بازارهاي رقابتي را ياد بگيرند؛ با تعريف مسائل و 
حل آنها و يافتن فرصت هاي جديد محصولات و خدماتي جديد 
توليد كنند. امروزه سازمان ها بدون خلاقيت و نوآوري موفق 

نخواهند بود. 

 ۳- طراحي داخلي
در صورتي كه به طراحي و دكوراســيون علاقه مند هستيد، 

طراحي داخلي مي تواند شغل ايده آل شما باشد. طراح داخلي 
وضعيـت داخلي ساختـمان را طـراحي و سازماندهي مي كند. 
 اين ســاختمان ها مي تواند خانه هاي شخـــصي، ادارات و 
شركت ها، هتل ها، رسـتوران ها و مغازه ها باشند. براي موفقيت در 
اين كار بايد فردي خلاق باشيد، داراي مهارت هاي ارتباطي موثر 

باشيد و بتوانيد زمان و كارهاي خود را به خوبي مديريت كنيد. 

 ۴- طراحي و ساخت طلا و جواهر
اين كســب وكار يك كار با ســرمايه كم و تــوأم با هنر 
اســت، در ايران هميشــه رونق دارد و درآمد خوبي براي 
شــما خواهد داشــت. اگر به اين كار علاقه مند هستيد و 
مي توانيد در آموزشــگاه ها اين هنر را آمــوزش ببينيد 
و به تنهايي يــا با همكاري طلاســازان ديگــر كارگاه 
 كوچك طلا و جواهر ســازي خود را حتــي در زير زمين
 خانه تان راه بيندازيد. محصولات جديد به طلا فروشي ها 
بفروشيد و از آنها ســفارش هاي جديد بگيريد )آنها مواد 
لازم كار را به شما خواهند داد( يا به بازسازي طلا و جواهرات 
دست دوم بپردازيد. همچنين مي توانيد در زمينه بدليجات 
مشغول به فعاليت شويد. با خلاقيت و پشتكار مي توانيد در 
اين كار به يك حرفه اي تبديل شويد و درآمد زيادي داشته 

باشيد. 

 ۵- بازاريابي شبكه اي
بازاريابي شــبكه اي )Network Marketing( نوعي شيوه 
فروش است كه در آن شركت ها محصولات خود را بدون تبليغ و 
واسطه به فروش مي رسانند و مشتريان بعد از خريد در صورت 
تمايل مي توانند محصولات شركت را بازاريابي كنند و سود 
بگيرند. درآمد در بازاريابي شبكه اي هم در ازاي فروش مستقيم 

كالا و هم در ازاي فروش از طريق زيرمجموعه كسب مي شود. 
در ايران سايت بازاريابي شــبكه اي وابسته به وزارت صنايع 
و معادن وضعيت شــركت هاي فروش مســتقيم و طرح هاي 
درآمدي آنها را بررسي مي كند كه مي توانيد براي اطمينان از 

درست بودن فعاليت 
شــركت ها يي كه در 
زمينه بازاريابي شبكه اي 
فعاليت مي كنند به اين سايت 
مراجعه كنيد. براي آشنايي بيشتر با كسب درآمد از طريق اين 
شبكه ها به اين شركت ها مراجعه كنيد و از آنها مشاوره بگيريد. 

۶- حسابداري
با شركت در دوره هاي آموزشي مي توانيد حسابداري ياد بگيريد 

و در شركت ها مشغول به كار شويد. 

  ۷- منشي گري و مسئول دفتر مديرعامل
تا چند سال پيش وظايف منشي ها پاسخگويي به تلفن ها، تايپ 
يا تندنويسي بود اما امروزه كار جمع آوري اطلاعات، پياده سازي 
و مستند سازي، وارد كردن اطلاعات در رايانه و پاسخگويي 

حرفه اي به تلفن را انجام مي دهند. 
تقاضا براي اين شغل زياد و به همان اندازه متقاضيان اين كار 
زياد هستند. شما مي توانيد با گذراندن دوره هاي آموزشي مثل 
آموزش مسئول دفتر حرفه اي و صرف هزينه اي اندك براي 
آموزش خود، خود را از ديگران متمايز كنيد. اين كار نيز يك 

كار با سرمايه كم است. 

 ۸- مراقبت از كودك يا سالمند
امروزه غالبا هم پدران و هم مادران هر دو شاغل هستند، اگر 
عاشق بودن در كنار كودكان و غرق شدن در دنياي جادويي 
آنان هستيد، اين كار گزينه مناسبي است. شما مي توانيد اين 
كار با سرمايه كم را پس از گرفتن مجوزهاي لازم جهت تاسيس 

مهدكودك آغاز كنيد. 

 ۹- تدريس خصوصي
چنانچه در زمينه اي خاص داراي مهارت هستيد، مي توانيد 
آن را به ديگران نيز بياموزيد و از اين راه كسب درآمد كنيد. 
تنها هزينه اي كه بايد بپردازيد هزينه هايي است كه بايد صرف 

بازاريابي و تبليغات براي يافتن مشتري كنيد. 
www. modiriran. ir

بازاريابي داده محور چيست؟
بازاريابي داده محور عبارت است از رويكرد بازاريابي 
براي حفظ مشــتري، با اســتفاده از داده ها و به 
ويژه رفتار مشتري، براي مشخص كردن اهداف، 
زمان بندي و محتواي تبليغات و بازاريابي. بازاريابي 
داده محور داراي 4 قانون اساسي است كه در زير 

آنها را شرح خواهيم داد. 
۱( بازاريابــي داده محور در مــورد تخصيص منابع 
بازاريابي است. اين منابع داده اي )بانك هاي اطلاعاتي( 
براي انتخاب روش هاي بازاريابي است كه بيشترين 

سود را توليد و از تبليغات كم سود اجتناب كند. 
۲( رفتار پيشــين و فعلــي مشــتري بهترين 
پيش بيني كننده رفتار آينده او است. پرونده سوابق 
مشتريان براساس ويژگي هاي جمعيت شناختي 
در پيش بيني احتمال ديدار يا خريد بعدي به اندازه 

پرونده رفتاري مشتري كارآمد نيست. 
۳( مشــتريان مي خواهند در بازي مصرف پيروز 
شــوند. آنها مي خواهند در مورد تصميماتی كه 
اتخاذ مي كنند، احســاس خوبي داشته باشند و 
تبليغات هاي بازاريابي )تخفيف ها، قرعه كشي ها، 
مزاياي خاص و غيــره( نيز بــراي ايجاد چنين 

احساساتي طراحي شده اند. 
4( بازاريابي داده محور حول اين موارد مي چرخد: 

عمل – عكس العمل – بازخورد – تكرار
بازاريابي با استفاده از داده هاي موجود از مشتري، 
تعاملي و بسيار تكامل يافته و با ارزش است. اما بايد 
كاملا بين بازارياب و مشتري صورت بگيرد. شما به 
عنوان بازارياب، بايد به آنچه مشتري توسط اقدامات 
خود يا حتي كارهايي كه انجام نمي دهد، مي گويد، 
گوش دهيد. داده هاي مشتري فقط براي پيش بيني 
فروش نيســت. بازاريابان مي توانند براي بهبود 
روابط مشتري نيز به خوبي از اين داده ها استفاده 
كنند. فورســتر مي گويد: فرودگاه ها از داده هاي 
به هنگام )real-time( و تكنولوژي تشــخيص 
براي شناسايي مسافران، بارها و پرسنل استفاده 
مي كنند تا گلوگاه ها را آزاد و از تاخيرها جلوگيري 
كنند. زماني كه پروازي كنسل شود، هر ايرلاين 
يك اپ دارد كه گزينه هاي رزرو دوباره را در زماني 
مختصر و كوتاه به مسافران پيشنهاد مي دهد. داده، 

نقطه آغازين تمام اين اتفاقات است.
www. hormond. com 

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اغلب اوقات چگونگي انجام يك مســئوليت از خود آن مسئوليت 
مهم تر است. 

 روش شما در به نتيجه رساندن فعاليت ها 
چيست؟

آيا فرايندمدار هستيد و كنجكاويد 
كه ببينيد چگونه اجزا و مراحل يك 
فعاليت به هم مرتبط مي شوند يا 
هدف مدار هستيد و روي خروجي 

بيشتر تاكيد داريد تا فرايند؟
چارچــوب  در  شــما  آيــا 

فرجه هــاي زمانــي كار مي كنيد 
 يــا جلوتــر از زمــان حركــت

 مي كنيد؟

آيا پروژه ها را مانند يك اكتشــاف در نظر مي گيريــد يا برنامه 
زمان بندي شده داريد؟

آيا دوست داريد به تنهايي كار كنيد يا ترجيح مي دهيد در تعامل با 
ديگران باشيد؟

هنگامي كه مهارت هاي تان را با روش هاي مورد علاقه تان در 
انجام كار، تركيب  كنيد، امكاناتي داريد كه شما را به سوي 

يك فعاليت كامل تر و جامع تر هدايت مي كند. 
در واقع منظور من اين است كه: 

- اگر به مديريت علاقــه داريد، پس آن 
را با روش كاري مــورد نظرتان هماهنگ 
  سازيد، آنگاه احســاس متعالي بودن

 خواهيد كرد. 
@PracticalManagement

روش كارتان را با مهارت های تان ارتباط دهيد

 )BI( هوش تجاري يا هوشمندي كسب وكار
هوش تجاري يا هوشمندي كسب  وكار )Business Intelligence( كه به 
اصطلاح BI خوانده مي شود، به فرايند تبديل داده هاي خام به اطلاعات تجاري 
و مديريتي گفته مي شــود كه به مديران سازمان كمك مي كند تا تصميمات 
خود را سريع تر و بهتر اتخاذ كنند و بر اساس اطلاعات صحيح، عملكرد درست و 

سنجيده اي از خود نشان دهند. 
به كمك سامانه هوش تجاري مي توان كاوش و تحليل اطلاعات را ساده كرد. 

امروزه با اطمينان كامل مي توان ادعا كرد كه استفاده از سامانه هوش تجاري 
)BI( مي تواند قدرت رقابت پذيري يك سازمان را افزايش دهد و از ديگر سازمان ها 
متمايز كند. اين راه حل اين امكان را به ســازمان ها مي دهد تا با به كارگيري 
اطلاعات موجود از مزاياي رقابتي و پيشرو بودن بهره برداري كنند. اين راه امكان 
درك بهتر تقاضاها و نيازمندي هاي مشتريان و مديريت ارتباط با آنان را ميسر 
مي سازد. اين راه حل اين امكان را به سازمان ها مي دهد تا بتوانند تغييرات مثبت 

يا منفي را حس كنند. 
در حال حاضر ســازمان هاي پيشــتاز در جهان صحبــت از ERP، CRM و 
… نمي كنند بلكه رويكرد آنها به سمت BI رفته اســت. سازمان ها به دنبال 
بهينه سازي فرايندها از طريق ارزيابي و بهبود عملكرد خود و زيرمجموعه هاي 
وابسته به خود هستند. افزايش كارايي عملكرد آنچه سرمايه گذاري شده، اهميت 
بيشتري پيداكرده اســت. در عصر اطلاعات، سازماني كه اطلاعات صحيح در 
اختيار دارد، داراي قدرت است. هر سازمان و شركتي كه از اين قدرت بهره مند 
باشد، در صنعت و حرفه خود در مقايسه با رقبا از جايگاه متمايزي برخوردار مي 
شود. سازمان ها و شركت ها، با سرعت حركت و تغيير مي كنند. اخذ اطلاعات 
صحيح در زمان صحيح اساس و پايه اين سازمان هاست. در سازماني كه BI در 
آن به كار گرفته مي شود، مديران مي توانند اطلاعات هزينه ها را از داخل سازمان 
استخراج كنند و بدانند كه هزينه ها چه هستند و تصميم هايي براي كاهش و 
حذف آنها بگيرند. تغييرات آينده را پيش بيني كنند و براي مسائل خود راه حلي 

مناسب داشته باشند. 
سرانجام، ساير اطلاعات مديريتي براي تصميم گيري در سازمان ها نيز وجود دارد 
كه نياز به تحليل  براي تصميم گيري دارد، مثل اطلاعاتي در حوزه ماموريت اصلي 
سازمان، اطلاعات منابع انســاني، اطلاعات توليد و ساخت، اطلاعات خدمات 

ارائه شده، فروش و …
تكنولوژي BI راه حلي براي به كارگيري اين اطلاعات و ايجاد هوشــمندي در 
مديران است كه آگاهانه تصميم گيري كنند و تصميم آنان مبني بر واقعيات و 

درك آگاهانه آنان از تغييرات فعلي و آتي و استفاده از سوابق در سازمان باشد. 
سازمان ها در جستجوي روش هايي ساده، براي دستيابي به اطلاعات كليدي 
از ميان حجم انبوهــي از اطلاعات بوده تا با تحليل آنها، عملكرد ســازمان را 
اندازه گيري و با اتخاذ تصميمات مناسب و به موقع افزايش بهره وري و كاهش 

هزينه هاي سازمان را برنامه ريزي كنند.
 

 )BI( فرايند اجراي سامانه هوش تجاري  
فرايند BI در سازمان ها يك فرايند پويا و تعاملي است. اين فرايند با يك سوال 
شروع مي شود و پاسخ هاي ســوالات در يك حلقه تكرار فراهم مي شود. اين 
پاسخ ها امكان تصميم گيري براي مديران را فراهم مي كند. برنامه ريزي و هدايت 

مرحله برنامه ريزي و هدايت در ابتدا و انتهاي فرايند BI عمل مي كند. 
در شروع متعاقب درخواست هاي مديران تصميم گير و سوالات از سيستم با 

فرمول كردن سوالات، برنامه ريزي براي پاسخ به سوالات شروع خواهد شد. 
تحليل و استخراج شاخص هاي كليدي عملكرد )KPI(: در اين مرحله، با 
مطالعه كسب و كار و برنامه هاي پيش روي سازمان، شاخص هاي كليدي عملكرد 
با بهره گيري از تجارب شركت در صنايع مختلف، مصاحبه با مديران ارشد سازمان 
و همچنين استفاده از نمونه هاي جهاني استخراج شده و مبناي اخذ اطلاعات از 

پايگاه هاي اطلاعاتي درون و برون سازماني مي شود. 
مرحله اخذ اطلاعات از پايگاه اطلاعاتي: در اين مرحله اطلاعات از كليه 
پايگاه هاي اطلاعاتــي )منابع اطلاعاتي( جمع آوري خواهند شــد. داده هاي 
جمع آوري شده از داده هاي خام هستند و آگاهي يا دانشي را به استفاده كننده 
اضافه نخواهند كرد. اين داده ها مي بايست پردازش و پالايش شوند در غير اين 

صورت هيچ نقطه روشني در آنها ديده نمي شود. 
پردازش اطلاعات: در اين مرحله داده هاي جمع آوري شده مجتمع خواهند 
شد، روابط بين آنها شناسايي و آناليز شده و در نهايت قابل استفاده خواهند شد. 
نمايش اطلاعات )داشبورد مديريتي(: اين موضوع را بايد بدانيم كه ابزارهاي 
گزارش گيري از كارايي لازم براي مديران برخوردار نيستند. اين ابزارها معمولا در 
محدوده سيستم هاي عملياتي به كار گرفته مي شوند و مديران استفاده موثري از 
آن نخواهند كرد. استقرار هوش تجاري )BI( در سازمان ها و استفاده از يك ابزار 
قوي راه حل ضروري براي آنهاست. داشبورد مديريتي ابزاري است كه به كمك 
شاخص ها، گزارش ها و نمودارها كه مديران با استناد به آن بتوانند در هرلحظه 
عملكرد سازمان را مشاهده و وضعيت تحقق اهداف استراتژيك را بررسي كنند. 
داشبوردها، مجموعه اي از شاخص هاي عملكردي )PI(، شاخص هاي كليدي 

عملكردي )KPI( و ساير اطلاعات مرتبط با سازمان و پيرامون آن هستند. 
www.son.ir
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